
Skupen računalniški center v Iskrini 
Poslovni stavbi

Da bi z učinkovito in gospodarno avtomatsko obdelavo podatkov za
gotovili boljšo organizacijo, kakovostnejše izvajanje tržnih nalog in boljšo 
obveščenost sta Iskra Commerce in Center za avtomatsko obelavo podat
kov iz delovne organizacije Zorin sprejela sporazum o ustanovitvi in pos
lovanju Skupnega računalniškega centra.

VostHpŽev?nIie računalniških zmoglji- cem lanskega leta, poskusno pa je za-
°bčuti • V Iskri še vedn0’ žal> Precej čel obratovati februarja letos. Stroj
mod J1Va tema’ čeprav ni nobena ima 4M spomina, dve tračni enoti, I
Zar i0st> ko ugotavljamo, da imamo G diskovnih kapacitet in zmogljivost
rači 1 ^drobljenosti tako kadrov kot približno 50 terminalov. Računalnik
g, .Eniških zmogljivosti precejšnjo J6 * * * 10 sodoben, precej univerzalen, podpi
si,,.. bled prvimi sta se v Iskri za fa interaktivno delovna njem pa lahkoslo, ea prvimi sta se v isKri za micmR.uvnu uciu, na npri pa lamco 
lsV^no avtomatsko obdelavo odločila izvajamo številne aplikacije — od pro- 
ž f ^mmerce in temeljna organi- cesmh do poslovnih. Na stroju bomo 
Skiiil- AOP v Zorinu in ustanovila 
in^ P11 računalniški center. Vodi ga 
Pognh • ■e Dožič in z njim smo se 
Dnm^Pbi 0 centru samem, njeg 

enu, nalogah in tudi prihodi
, , -ovem 

tudi prihodnosti.

izvajali predvsem tri poslovno orienti
rane aplikacije skupnega pomena, to 
sta informacijska sistema izvoza in 
uvoza ter prodaj a.“

Glede na zasnovo informacijskega 
d0"ye4a Je beseda najprej stekla o sistema v Iskri bo ta računalnik in še 
avtorn em sodelovanju na področju drugi, ki ga boste kupili, središče ce-
°bemaatske obdelave podatkov med lotne računalniške mreže v Iskri?
Pen n ^anizaciiama. Prvi tak sku- „V tem letu-bomo povezujoči ra- 
iSlp ProJekt je bil tako imenovani čunalnik uporabljali poleg omenjenih 
neoa’ n[° le informacijski sistem izvoz- treh aplikacij tudi za nekatere skupne 
pr, , imslovanja. Uspešno sodelovanje naloge. Trenutno je nanj priključenih 
zasta m projektu in pa premajhne m 32 terminalov, predvsem v Iskri Co- 
Iskrjjp računalniške zmogljivosti v mmerce in CAOP, en terminal imqo v 
Škunn CAOP so botrovale ustanovitvi delovni skupnosti SOZD, dva termina-

NA SVIDENJE 
30. JUNIJA 

V ZAJČJI 
DOBRAVI

^ Iskra Commerce kot organizator letošnje prireditve ob Dnevu borca — 
nevu Iskre vabi vse delavce Iskre v soboto, 30. junija v Zajčjo dobravo pri

Ljubljani.
Vabilo s kuponi za paket lahko od 1. junija naročite takole:

Prijavite se pri svojem sindikalnem poverjeniku, 
sindikalna organizacija bo za svoje delavce plačala dogovorjeni znesek 
~ kot je znano, je ta 360 din za paket — na žiro račun: Iskra Commerce, 
Trg revolucije 3,61000 Ljubljana, namen nakazila — 4. julij, št. žiro ra
čuna: 50101-727-3-65672.

Organizator bo'takoj po tem. ko bo prejel vplačilo, poslal kupone sindi
kalnilm organizacijam.

kupone lahko dobite tudi z vplačilom omenjenega zneska v blagajni 
'skre Commerce v pritličju prizidka poslovne stavbe v Ljubljani.

Ko vas že vabimo v Zajčjo dobravo naj vam znova predstavimo, kaj vse 
boste dobili za kupljene kupone: 

tradicionalni golaž in kruh, 
liter dobrega Laškega Rizlinga iz Ormoške kleti, 
keramično skledo iz Liboj,

~~ leseno žlico,
Prijetno kapo in 
ualepko z znakom 4. julij 1984

^Predvidevamo, da bodo zmoglji
vosti sedanjega računalnika že v pri
hodnjem letu krepko izkoriščene in 
ne bodo zadostovale za normalen 
razvoj. V skladu z načrtovano mrežo, 
načrtujemo tudi nakup drugega raču
nalnika enake vrste, enakih zmoglji
vosti, skupaj povezana pa bosta delo
vala kot enoten sistem. Ponudbo od 
Iskre Delte smo že dobili, zdaj pa pri
pravljamo finančno konstrukcijo za 
nakup računalnika. Upam, da bomo 
pogodbo podpisali konec tega leta, 
računalnik pa naj bi dobili koncem 
prihodnjega leta."

Skupni računalniški center ima 
sedež v kletnih prostorih poslovne 
stavbe v Ljubljani. Menda je računal-' 
nik le začasno inštaliran, pa tudi pros
tori niso najbolj ustrezni?

„Žal je res tako. V začetku julija 
bodo delavci In vest servisa začeli pre
urejati prostore. Med adaptacijo se
veda računalnik ne bo deloval. Dela

Novi obrat Iskre v Rutu.

Skunn LAOP so botrovale ustanovitvi delovni skupnosti SOZD, dva termina- 
korak - a računalniškega centra. Prvi la pa sta v Avtomatiki na Savski cesii 
tačiin i^e bil verjetno nakup novega v Ljubljani.

n nika? Gotovo bi morali v Iskri poenotitiRp uotovo m morali v iskri poenotiti
Mnik jp' Pogodbo za nakup raču- računalniško mrežo, jo med seboj po-
Predi + Ltelta 4780 smo podpisali vezati. Kot je znano načrtujete nakup

letom dni. Stroj smo dobili kon- še drugega računalnika?

bodo trajala dva meseca. Z adaptacijo 
bomo pridobili ustrezne prostore. Ki 
bodo zagotavljali nemoteno in varno 
delo, pripraviti pa bomo tudi že vse za 
montažo dmgega računalnika. Celot- 

' načrtovana tako, da 
računalništvu do 

D, saj bo prostora za
3 do 4 sisteme.

Računalnik bo torej stal dva mese
ca. Bo to precej zavrlo delo?

„Še kako. Prav zato pričakujemo, 
da bo Invest servis strokovno in v 
načrtovanih rokih opravil delo. Zamu- 

(Nadaljevanje na 3. strani)

Simon Brovč odpira novi obrat.

DO AVTOELEKTRIKA

Nov Iskrin obrat v Rutu

Letošnja
Vesela šola

Ste že slišali kdaj za simpatični gorski vasici Rut in Grant v tolminski 
občini? To je majhna Krajevna skupnost s približno 140 prebivalci, kakih 
750 metrov visoko nad Baško grapo. Z glavne ceste Most na Soči — 
Podbrdo je odcep lepe asfaltirane ceste in po sedmih kilometrih se prika
že vasica Rut, približno dva kilometra levo pa še Grant. Visoko nad njima 
pa kraljujejo 1962 metrov visoka Rodica, desno Črna prst, levo Vogel.

Tu je bil v soboto, 2. junija velik praznik, ki bo z zlatimi črkami 
zapisan v zgodovino teh vasic: v Grantu so odkrili spomenik padlim 
borcem Gregorčičeve brigade, v Rutu pa nov obrat Iskre — Avtoelektrike 
Nova Gorica, njene temeljne organizacije AET Tolmin.

V nedeljo, 3. 5. je bilo v Cankaije- 
vem domu sklepno tekmovanje v zna
nju iz Vesele šole, ki ga organizira Pio- 
mrski list.

Sodelovanje Vesele šole s SOZD

ODKRITJE SPOMENIKA
Tako živahno v teh dveh vasicah že 

dolgo ni bilo. Prišli so delavci iz tol
minske Iskre, prišli so prebivalci vasi 
iz Baške grape, zbrali so se vsi doma
čini. Dopoldne pred spomenikom, 
popoldne pred nekdanjo šolo, v kateri 
je sedaj obrat tolminske Iskre.

Slavnosti ob spomeniku so se ude
ležili tudi predstavniki občine Mari
bor, predstavniki delovnega kolektiva 
tovarne umetnih brusov Svvati Mari
bor, medobčinski sekretar SZDL 
severnoprimorskih občin ter predstav
niki javnega in političnega življenja 

(Nadaljevanje na 2. strani)

cn
Ve

ela, pri čemer je 
esela šola za Iskro zanimiva pred

vsem še zato, ker vidi v njej možnost 
sistematičnega (in pravočasnega) 
osveščanja in vzgajanja otrok za teh
niške poklice, za usmeritev otrok na 
posamezna področja tehnike;

POD POKROVITELJSTVOM ISKRE

Vesela šola in Iskra že 6 let skupaj 
pripravljata del programa Vesele šole, 
ki se nanaša na tehniške znanosti. 
Hkrati pa Iskra prevzema pokrovitelj
stvo Vesele šole, sodeluje na končnem 
tekmovanju in še dodatno materialno 
pomaga Pionirskemu listu.

XVIII. srečanje mladih 
raziskovalcev in inovatorjev 
Slovenije

Lahko rečemo, da je sodelovanje 
Vesele šole z Iskro nazoren primer ne
posredne menjave dela med mladin
skim časopisom in združenim delom 
zaradi skupnih interesov. Tako pove
zovanje pa sega še dlje, saj se tekmo
valci Vesele šole in mentorji povezuje
jo z Iskro povsod tam, kjer ima Iskra 
svoje tovarne, obiskujejo njihove obra
te, se pogovarjajo (npr. letos na občin
skih tekmovanjih) s strokovnjaki in 
dobivajo informacije o možnostih šo
lanja, štipendiranja in drugih pogojev, 
dahi jutri postali delavci Iskre.

B.Č.

V petek, 1. junija, se je z otvoritvijo razstave v avli Iskrine stolpnice 
začelo XVIII. srečanje mladih raziskovalcev in inovatoijev Slovenije v 
okviru gibanja , .Znanost mladini". Po kratki otvoritveni slovesnosti v 
Iskri, ki se je udeležilo več kot sto mladih raziskovalcev in inovatorjev iz 
vse Slovenije in na kateri so predstavniki Iskre kot pokrovitelji srečanja 
zaželeli mladim čim več uspeha in zadovoljstva pri tekmovanju v arheolo
giji, biologiji, etnologiji, fiziki, geografiji, kemiji, računalništvu, sloven
skem jeziku in književnosti, umetnostni zgodovini in zgodovini, so se 
mladi raziskovalci in inovatorji s svojimi mentorji razdelili po skupinah in 
začeli s tekmovanjem v omenjenih znanstvenih panogah, za katere je bilo 
prijavljenih mnogo raziskovalnih nalog, tako na primer, jih je bilo s 
področja računalništva kar 17. Po mnenju strokovne komisije je bila 
kvaliteta teh nalog na zelo visoki strokovni ravni, štiri najboljše naloge s 
področja računalništva pa bodo zastopale našo mladinsko raziskovalno 
dejavnost na tem področju tudi na zveznem tekmovanju. Najboljše naloge 
s področja računalništva so pripravili Uroš Halič, Aleš Jaklič, Janez 
Jaklič in Evgen Jarc.

S srečanja mladih tehnikov.

Kot vsako leto bodo tudi letos pri
pravili kar deset raziskovalnih taborov
in poletnih šol po vsej Sloveniji. V
Dolini pri Lendavi bo od 30. junija do
10. julija pod strokovnim vodstvom 
Inštituta za geografijo Univerze Edvar
da Kardelja iz Ljubljane raziskovalni 
tabor, katerega temeljni cilj bo ugota
vljanje socialno-geografskih potez raz
voja naselja Dolina, ki se spričo bliži
ne Lendave vse bolj prostorsko in 
družbeno gospodarsko razvija.

V Stmnjanu se bodo od 1. do 8. 
julija pod strokovnim vodstvom 
FNT-Kemija, VTOZD Kemijsko izo
braževanje in informatika ter 
UNESCO—IOC, mednarodni center za 
kemijske študije, zbrali mladi razisko
valci, ki bodo raziskovali morske alge.

V Makolah bo od 12. do 22. julija 
pod strokovnim vodstvom mentorjev 
Inštituta za biologijo in geografijo

(Nadaljevanje na 3. strani)



Spomenik v vasici Grant.

Nov Iskrin obrat v Rutu
(Nadaljevanje s 1. strani) 

tolminske občine. Slavnostni govornik 
ob spomeniku je bil predsednik ZB 
Maribor, saj je bil sam udeleženec 
NOB v teh krajih. Po vojni je prišel 
večkrat na obisk, vzklila je ideja, da bi 
tod postavili spomenik, na pomoč je 
priskočila tudi delovna organizacija 
Swati in ideja je bila realizirana. 
Spominsko obeležje so postavili prav 
sredi vasi Grant.

Predsednik ZB je orisal prehojeno 
pot in težke čase borcev NOB, doma-

Direktor TOZD AETLucijan Rejc 
pozdravlja zbrane.
čin pa je slavnostno odkril spominsko 
ploščo, ki jo bodo poslej varovah 
podbrški lovd. V kulturnem progra
mu so sodelovaH pevski zbor DO 
Swati Maribor, delavska godba na 
pihala iz Tolmina ter učenke in 
učenci osnovne šole Podbrdo.

Sledil je še en slavnostni dogodek, 
podpis listine o pobratenju krajevne 
skupnosti Rut, Grant in delovne orga
nizacije Svvati Maribor. ,Materialno 
vam res ne moremo pomagati", je 
med drugim dejal predstavnik KS 
predsedniku delavskega sveta Svvati, 
„vendar vam obljubljamo, da bo sle
herni vaš delavec nadvse dobrodošel v 
naših krajih za daljši ali krajši čas“.

ZGODOVINSKI TRENUTEK
Množica navdušenih domačinov, 

Iskrašev, gostov in drugih obisko
valcev se je nato v sončnem dopol
dnevu preselila pred bivšo šolo, pred 
zgradbo, v kateri je sedaj obrat Iskre. 
Obratom, ki so že postavljeni v Soči, 
Dolenji Trebuši, Breginju, Lomu in 
Gorenji Trebuši, se je pridružil še 
eden, v Rutu. Od teh ima Iskra dva, v 
Soči in Rutu. Slavnost je pričela 
godba na pihala iz Tolmina, pevski 
zbor Svvati in učenci Osnovne šole 
Podbrdo.

Zbranim krajanom in vsem ostalim 
pa je nato spregovoril direktor temelj
ne organizacije AET Tolmin Lucijan 
Rejec. Po prisrčnem pozdravu kraja
nov in gostov, med njimi svetovalca 
KPO SOZD Iskra Iva Klešnika in 
Franca Vrečka, predsednika konfe
rence 00 sindikata DO Avtoelektrika 
Miloša Vodopivca, predsednika 
mladih Avtoelektrike Borisa Švaglja, 
predsednika ZB Avtoelektrike Angela 
Šuligoja, glavnega direktorja Avtoe
lektrike . Petra Mivška, prejšnjega 
direktorja Avtoelektrike Jožeta Erže
na in druge, je orisal težavno pot 
izgradnje obrata od ideje do realizacije 
in izrazil zadovoljstvo, da je končno 
prišel trenutek, ki pomeni novo pogla
vje zgodovine v teh dveh vasicah.

Naložba v obrat je veljala približno 
15 milijonov dinarjev, trenutno pa 
dela v obratu 11 domačinov, 4 ženske 
in 7 moških. Izdelujejo termoregu- 
latorje za peči in trda goriva, predvi
devajo pa, da se bo število zaposlenih 
v bližnji prihodnosti še povečalo.

Odveč je poudarjati, kaj vse 
pomeni za ta kraj nov Iskrin obrat. Na 
prvo mesto pa moramo vsekakor 
postaviti odseljevanje, predvsem 
mladih in poslej že možnost in trdnej
še pogoje vračanja nazaj v rodni vasici.

Tega poglavja se je dotaknil tudi 
slavnostni govornik, predsednik SZDL 
tolminske občine Zdravko Likar in 
med drugim dejal: Zgodovina rasti 
povojne tolminske industrije priča, da 
so obrati in tovarne nastajali najprej v 
dolini. Delo v tovarnah je zamikalo 
tudi marsikaterega hribovca, da se je 
podal v dolino. V odmaknjenih prede
lih občine se je prebivalstvo izredno 
močno odseljevalo, predvsem bovški 
in breginjski kot sta izgubila polovico 
ali še več prebivalstva. Tako močnega 
odseljevanja ni zaslediti nikjer na Slo
venskem.

Procesu odseljevanja prebivalstva 
so se pristojni „uprli" z drugačno vizi
jo razvoja hribovskih krajev. Gradnja 
obratov in posodobitev cest sta postali 
stalnica tolminskega gospodarstva in 
organov občine. Ta proces je popotre
sna obnova še pospešila. Danes odpi
ramo sedmi obrat v hribovskih krajih. 
Vračajo se kvalificirani delavci, s tem 
pa so dani tudi pogoji za samoupravni, 
kulturni in društveni razvoj vasi. 
Opustele košenice, senožeti in polja 
ponovno oživljajo . ..

Čestitam vam Rutarjem za velik 
delovni dosežek in zgodovinski trenu
tek tega kraja, je zaključil predsednik 
SZDL.

Prišel je najslavnejši trenutek — 
prerez traku. Ta velika čast je pripadla 
najstarejšemu delavcu v tem obratu 
Simonu Brovču. Po prvem valu navdu
šenja, nam je dejal: „Zelo vesel in 
ponosen sem, da so prav mene izbrali 
za odprtje te tako pomembne prido

bitve. Prej sem moral daleč v dolino 
za delom, v Knežo, v Meblo. Sedaj 
imam delo praktično na domačem 
pragu, to pa toliko pomeni, da ni moč 
povedati..."

Sledil je ogled proizvodnih prosto
rov, pozno popoldne, kot se za tak 
praznik spodobi pa še plesna prire
ditev sredi vasi, ob mogočni lipi, stari 
okrog 700 let, po pripovedovanju 
krajanov naj starejši na Slovenskem. 
Ko smo zapisali ob mogočni lipi, smo 
dobesedno mislili tako, saj je njen 
obseg kar okrog devet metrov. Res 
zanimivost, da ji ni para.

ZADOVOUSTVO VSEH
Po otvoritvi novih delovnih prosto

rov je bilo čutiti zadovoljstvo med 
vsemi prisotnimi, še najbolj pa med 
tistimi, ki so dobiU delo v novem 
obratu — med domačini. Zbrali smo 
nekaj mnenj.

PETER MIVŠEK, glavni direktor 
DO Avtoelektrika.

Naša delovna organizacija se ni 
nikoli zapirala v lastne okvire, rezultat 
vsega tega pa so trije dislocirani obra
ti, na Ligu na Kambreškem, v dolini 
Trente v Soči in otvoritev današnjega, 
tu v Rutu. Vedno smo stremeli priti z 
našo proizvodnjo tudi v manj razvita 
območja, v partizanske vasi. To je 
obenem tudi nadaljevanje politike 
naše SOZD Iskra. Prepričan sem, daje 
to velik korak naprej, saj omogoča 
tudi večji dvig produktivnosti in kvali
tete obenem, zato se tudi sam pridru
žujem zadovoljstvu domačinov ob 
današnji novi delovni zmagi.

LUCIJAN REJEC, direktor TOZD 
AET Tolmin.

Kaj pomeni ta pridobitev za sam 
kraj? Predvsem pomeni zaustavitev 
izumiranja vasi, za vse to pa je garan
cija prav Iskra. Trenutno je 11 zapo
slenih, ki že pol leta uspešno uresni
čujejo zastavljen program, računamo 
pa, da bo v končni fazi tu zaposlenih 
35 delavcev. Sedaj delajo termoregu- 
latoije, razmišljamo pa o programu, ki 
bo transportno manj zahteven, kar pa 
ne velja za kvaliteto in kvantiteto, saj 
se je že doslej pokazalo, da s tako 
intenzivno delovno silo lahko oboje 
smelo pričakijemo.

JOŽE BROVČ, vodja obrata in 
predsednik Krajevne skupnosti.

To je za vasici Rut in Grant velika 
pridobitev in perspektiva obenem, da 
mladi ostanejo doma, da ponovno 
poprimejo za dela na poljih, senože
tih. Leta in leta se je vas praznila, 
poslej pa bo sigurno drugače. Vsi smo 
ponosni, zadovoljni in veseli.

SLAVICA BROVČ, delavka v 
obratu.

Takoj, ko sem zvedela, da bo tu 
nov obrat Iskre sem se prijavila in bila 
sprejeta. Prej sem morala daleč na 
delo v Meblo, v Knežo. Sedaj imam 
delo tu, pred domačo hišo. Tega 
zadovoljstva se ne da opisati. Tudi 
današnja slovesnost je bila izredno 
lepa in nepozabna.

DANICA KEMPERLE, delavka v 
obratu.

Tu delam mesec in pol, do obrata 
pa imam le nekaj minut hoda. Niti 
primerjati ne morem s prejšnjim 
delom, ko sem morala vsak dan zgodaj 
zjutraj v dohno, v Bačo Podbrdo.

NEVENKA KOS, še ni zaposle^ 
Današnje slavnosti sem se udel®2.^ 

tudi v upanju, da bom nekoč tudi J 
dobila delo v tem obratu. Sem doiB 
činka iz Ruta, zaposlen je le 
imava majhno kmetijo, vendar je 1(7 
zemlja pusta in nerodovitna, zato f

Izredno lepo so me sprejeli, dobro se 
razumemo, to pa je tudi porok za 
dosego dobrih delovnih rezultatov.

kam na razpis in se bom poj a1ivilaA11 OV v/vili r 1'n
Upam, da se mi bo moja velika žeti 
uresničila, zaposlenim pa želim velik 
delovnih uspehov. Marko Rakuši

* da
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Zapis korespondenčne seje
DS SOZD Iskra, v času od 
24. do 30. maja 1984

Na osnovi posredovanega gradiva — povzetkov sanacijskih programov 
TOZD Elektroakustika Sežana in TOZD Gospodinjski aparati Reteče iz 
DO Široka potrošnja ter mnenja, oz. predlogov finančnega kolegija SOZD 
in odbora za finance je na osnovi posredovanih pisnih stališč vseh delega
cij DO v DS SOZD ugotovljeno, da DS soglasno sprejema naslednji sklep- 

DS odobri iz rezervnega sklada SOZD Iskra trimesečni kredit
— TOZD Elektroakustika Sežana v višini 15.200.000 din in
— TOZD Gospodinjski aparati Reteče v višini 45.000.000 din
s tem, da sta dolžni obe TOZD izdelati do 15. 7. 1984 nova sanacijska 
programa, ki morata biti usklajena s stališčem DO Široka potrošnja.

Vsi ostali predlagani ukrepi, oz. stališča pa predstavljajo le osnovo za 
nadaljnjo sanacijo stanja v obeh TOZD.

Predsednik DS SOZD Iskra: 
Jože Čebela
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Dnevni red zasedanja DS 
SOZD Iskra (14. junija 1984)
I. konstitutivni del
1. Poročilo volilne komisije SOZD Iskra o volitvah delegatov v delavski svet SOZD 

in odbor za samoupravni nadzor SOZD in potrditev mandatov 
Poročevalec: Ivo Virtič

2. Konstituiranje delavskega sveta SOZD Iskra
- izvolitev predsednika delavskega sveta SOZD in njegovega namestnika
- imenovanje sekretapa delavskega sveta SOZD in stalnega zapisnikarja
- imenovanje izvršilnih organov DS SOZD (odborov) in drugih organov 

Poročevalec: Avguštin Ciuha
3. Ugotovitveni sklep o sestavi: 

adekomisije za nagrade in priznanja Iskre
— odbora za splošno ljudsko obrambo in družbeno samozaščito SOZD Iskre 

Poročevalec: Jasto M ar con
4. Informacija o delu delavskega sveta SOZD in izvršilnih organov DS v mandatnem 

obdobju 1982/84 
Poročevalec: Jože Čebela

II. redni del
1. Poročilo o poslovanju SOZD Iskra v času od 1. 1. do 31. 3. 1984
- sklep o pripravi Letnega programa SOZD Iskra za leto 1985 in srednjeročnega 

plana SOZD Iskra 1986-90
Poročevalec: Zoran Polič

2. Poročilo o delu koordinacijskega odbora za spremljanje in uresničevanje 
sporazuma o medsebojnem poslovno-tehničnem sodelovanju med ZO PTT m 
SOZD Iskra za leto 1983
Poročevalec: Alfonz Medved

3. Poročilo o delu komisije za nagrade in priznanja Iskre s predlogom podelitve 
nagrad Iskre v letu 1984 in priznanj Iskre
Poročevalec: Jože Čebela

4. Poročilo o delu razpisne komi sne s predlogom imenovanja treh članov 
kolegijskega poslovodnega organa SOZD Iskra za stike z javnosti o, za stike Z 
velikimi poslovnimi sistemi in za organizacijo
Poročevalec: Janez Kern

5. Predlog za imenovanje v.d. člana kolegijskega poslovodnega organa SOZD Iskra 
za kakovost in v.d. vodje delovne skupnosti skupnih služb SOZD Iskra 
Poročevalec: Boris Lasič

6. Informacija o idejni zasnovi projekta nadaljnjega razvoj a Mikroelektronike 
Poročevalec: Miloš Kobe

7. Predlogi KOS SOZD o imenovanju v:
- k oordinacij ski * odbor za spremljanje in uresničevanje sporazuma o medsebojnem 

poslovno-tehničnem sodelovanju med ZO PTT in SOZD Iskra
- svet Instituta Jožef Stefan

Poročevalec: Avguštin Ciuha Predsednik DS SOZD Iskra:
8. Vprašanja delegatov Jože ČEBELA
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Vabilo na letošnjo Veselo šolo v PPG.

ISKRA2. STRAN 9. junij 1984



az
ia-
)Ž,
od
ia- 't

^ja SRC Jure Božič.

Skupen računalniški center 
v Iskrini poslovni stavbi

> , (Nadaljevanje s 1. strani)
‘ ni,, vPlivala tudi zamudo pri izvaja- 

onur v$h projektov, ki jih v SRC 
s in , vljamo za IC, CAOP, Avtomatiko 
s p Za.DSSS SOZD Iskra. Ob tem sem 
i i^Pnčan, da se bo Invest servis po- 
« Vno izkazal, tako kot se je pri 
- Živilih za začasno namestitev nove- 
< ‘ivunalnika v začetku tega leta.

uvodoma smo zapisali, da sta 
. kra Commerce in CAOP ddenila
• h°?Zum 0 ustanovitvi SRC. Bi nam

dokument na kratko predstavili?
. - .Sporazum opredeljuje predvsem 
J“0.ge, ki naj bi fih center izvajal, raz
ile lastništva med IC in CAOP, sta- 

: j^no opredelitev, upravljanje centra 
j w tako dalje. Izvajanje sporazuma 

c^mlja Upravni odbor. Računalniški 
| ou, er deluje kot posebna organizacij-
• tuf enota v dkvim CAOP, zaradi čis-
‘ ‘radunov pa ima ločeno finančno 
/ j^ovanje. Na prvi seji odbora, ki je 
: govoren za upravljanje centra, smo

sptejeli tudi Poslovnik SRC, ki opre- ništvo“.

ri-
a,

deljuje določena vprašanja, kot na pr 
mer, kdo ima dostop do računalnik; 
kdo lahko z njim.upravlja itd.

Ob koncu samo še vprašanje: meni
te, da je ustanovitev skupnega raču
nalniškega centra, če lahko temu tako 
rečemo, začetek konca razdroblje
nosti računalniških zmogljivosti v 
litri?

„Mislim, da je povezovanje smisel
no predvsem tedaj, ko vsi čutijo to 
potrebo, ko imajo od tega vsi korist, 
ta korist pa lahko temelji na skupnih 
aplikacijah ali pa na posredovanju zna
nja. Prepričan sem, "da bo do združe
vanja prišlo in da bomo imeli enotno 
računalniško mrežo v Iskri, vendar pa 
potrebujemo predvsem čas, da ljudje 

1----- l -L ovanja. Fo
ne smiselno 

ne ma
rajo, hkrati pa sem prepričan, da ne 
smemo dopustiti, da vsaka temeljna 
ali pa delovna organizacija po svoje in 
ne povezano z drugimi razvija računal-

Lado Drobež

Univerze Edvarda Kardelja v Ljub
ljani, Kemijskega inštituta Boris 
Kidrič in Zavoda za varstvo naravne in 
kulturne dediščine Piran.

V Krškem se bodo mladi razisko
valci od 1. do 11. julija pod vodstvom 
Biotehniške fakultete iz Ljubljane — 
Biologija in veterina, Zveze čebelar
skih društev Slovenije in Posavskega 
muzeja iz Brežic seznanjali z meto
dami raziskovalnega dela v čebelar
stvu.

Bela Krajina bo od 1. do 10. junija 
gostila mlade raziskovalce, ki bodo 
pod strokovnim vodstvom sveta men

torjev Pokrajinskega muzeja iz Metlike 
in Filozofske fakultete iz Ljubljane 
nadaljevali z aktivnostmi v Beli Krajini 
(doslej Vinica, Semič) in bodo znan
stveno obdelovali vinogradništvo, 
arheologijo, vpliv industrije in podo
bno v Suhorju in okolici.’ In končno 
bodo julija v Krekovšah nad Idrijo 
mladi nadaljevali lani začete aktiv
nosti, ki so zadevale predvsem proble
matiko gozda.

Za konec moramo omeniti še dve 
poletni šoli, in sicer poletno šolo za 
fiziko, ki bo pod strokovnim vod
stvom Društva matematikov, fizikov 
in astronomov Slovenije od 18. do 23. 
junija delovala na Bledu, v rojstnem 
kraju velikega slovenskega matematika 
Josipa Plemlja. Potem je tu še poletna 
šola računalništva, ki bo potekala od 
8. do 14. julija in bo delovala pod 
strokovnim vodstvom Fakultete za 
elektrotehniko, Iskre-Delte, IBM, 
Gorenja, Računalniškega centra uni
verze Edvarda Kardelja v Ljubljani in 
Fakultete za naravoslovje in tehno
logijo - VTO matematika. 
y D.Ž.

V

; XVIII. srečanje mladih 
raziskovalcev in inovatorjev 

. Slovenije
. y^Verze Edvarda Kardelja, Bioteh- 

' jjjf® fakultete iz Ljubljane in Pokra- 
‘taz v a muzeja 'z F tuj a mladinski 

> l j0Vahu tabor, ki se bo ukvarjal s 
vPtopleksnimi raziskavami s področja

< ■ astronomi se bodo pod stro-
■ dn <mm vodstvom Astronomskega 
fr^a Javornik zbrali na Črnem vrhu 

delal- °d 20. do 30. julija in bodo
yi v štirih skupinah: šola astro-

(Nadaljevanje s 1. strani)

nomije ali splošne skupine, opazo
vanje meteorjev, planeti in sončni sis
tem ter fotometrija in opazovanje 
zvezd spremenljivk.

V Sečovljah pa bodo od 25. junija 
do 5. julija mladi udeleženci tabora 
nadaljevali izvajanje interdiscipli
narnega programa večletnih raziskav s 
skupnim naslovom Naravna dediščina 
sečoveljskih solin. Delo tega tabora bo 
potekalo pod strokovnim vodstvom 
mentorjev z Inštituta za biologijo

’ republiškega komiteja za raziskovalno dejavnost in tehnologijo

JkRa~ " —-----------

DO AVTOMATIKA

Napori
neposredne
proizvodnje
za realizacijo
izvoznega
naročila

Po dokaj ostri mednarodni 
konkurenci na lanskoletni april
ski licitaciji, je bila po končani 
odločitvi o prevzemu del za 
postavitev 15. transformator
skih postaj srednje napetosti — 
33/11KV, v decembru 1982 
podpisana pogodba med delov
no organizacijo Hidromontaža 
iz Maribora in ministrstvom za 
vodo in elektriko pri vladi v 
Abu Dhabiju.

Kot nosilka jugoslovanskega kon
zorcija in izvajalka del je Hidromonta
ža sklenila dodatne konzorcijske 
pogodbe z dobavitelji potrebne 
opreme, med katerimi je tudi 
ISKRA—AVTOMATIKA, oz. njena 
TOZD Naprave za energetiko kot ena 
od glavnih proizvajalk zaščitne opre
me v Jugoslaviji. Na osnovi te po
godbe naj bi Iskra dobavila relejne in 
alarmne panele ter sinhronizacij ske 
vozičke v vrednosti 2 mio 600.000 
DM.

V izredno kratkem času, že v de
cembru so bili detajlni projekti izdela
ni, hkrati pa so potekale priprave v 
proizvodnji za izdelavo prototipov. 
Takšen pristop je bil potreben, saj v 
temeljni organizaciji, oz. področju za 
zaščito, ki je locirano v Stegnah, pred
hodnih izkušenj na tem programu niso 
imeli.

Čeprav je bila proizvodnja realiza
cija deljena v tri faze, so roki za za
ključek posameznih faz izredno 
kratki. Prav tako zaradi hkratnega pre
komorskega transporta opreme ostalih 
proizvajalcev niso dopuščali nikakr
šnih odmikov. Tako je 60-70 delavcev, 
ali polovica področja do 25. februarja 
izdelala in v sodelovanju s TOZD 
Trženje opremila za transport prvih 
48 omar in 5 sinhronizacijskih vozič
kov. Pri tem je potrebno omeniti, da 
so imeli tudi težave z repromateria- 
lom, ki je sprotno prihajal v tovarno.

Druga faza, 48 omar je bila nareje
na v dobrih štirinajstih dneh, do 21. 
maja. Kljub tekočim obveznostim: 
realizacija podobe za turško elektro
gospodarstvo, naročila za Švedsko, 
Francijo, Irak, Libijo in Kanado, so 

(Nadaljevanje na 4. strani)

Srečanja so se udeležili številni mladi.

Z razstave „ Gibanje znanost mladini. ”

V sredo, 30. maja, nas je v spremstvu člana predsedstva SR Srbije Veljka 
Markoviča in podpredsednika Izvršnega sveta SR Srbije Miodraga Bogdanoviča 
obiskal predsednik predsedstva SR Srbije Dušan Cktsbič. V DO CEO jih je 
sprejel predsednik KPO SOZD ISKRA Boris Lasič s sodelavci, ki so se ob tej 
priliki pogovorili z gosti o sodelovanju Iskre z delovnimi organizacijami SR 
Srbije. Beseda je nato stekla še o nadaljnji krepitvi tega sodelovanja za kar so po 
izrečenih ugotovitvah ne samo realne možnosti temveč predvsem obojestranski 
interes. Slednje je tudi najboljši garant, da bo to sodelovanje v bodoče še bolj 
zaživelo.

«3

ISKRA - AVTOMATIKA LJUBLJANA 
Ljubljana, Stegne 15 b

RAZPISUJE

NAGRADE DR. VRATISLAVA BEDJANIČA za doktorsko disertacijo, 
magistrska in diplomska dela s področja sistemov, naprav in elementov 
avtomatizacije, zaščite in stikalne tehnike.

Nagrade so namenjene doktorjem in magistrom elektrotehničnih zna
nosti ter diplomantom elektrotehničnih fakultet, ki so svoje delo zago
varjali v študijskem letu 1983/1984.

V študijskem letu 1983/1984 bomo podelili:
— eno nagrado za doktorsko disertacijo v znesku 22.000,00 din
— tri nagrade za magistrska dela v znesku 18.000,00 din
— pet nagrad za diplomska dela v znesku 12.000,00 din

Predloge za razpisane nagrade posredujejo fakultete in sicer le za tiste
kandidate, ki so svoje delo zagovarjali v študijskem letu, za katerega je 
razpis objavljen.

Predlogu mora biti obvezno priložena doktorska disertacija, magi
strsko oziroma diplomsko delo z mnenjem fakultete.

Vsa fakulteta lahko poda največ 3 (tri) predloge za diplomska dela. 
Predlagatelje opozarjamo, da lahko za nagrade predlagajo le tiste kan

didate, ki do sedaj še niso prejeli nagrade dr. Bedjaniča.
Komisija nagrajenih del ne vrača.
Komisija za nagrade dr. Bedjaniča bo sprejemala prijave oz. predloge 

za podelitev nagrad v letu 1984 do vključno 15. oktobra 1984.
Vsak predlog za podelitev nagrade mora vsebovati tudi točen naslov 

kandidata ter ime in priimek njegovega mentorja, z naslovom.
Po sprejemu sklepa o podelitvi nagrad, komisija o sprejetem sklepu 

obvesti vse predlagatelje.
Nagrade bodo podeljene 12. decembra 1984 ob obletnici smrti dr. 

Vratislava Bedjaniča. Nagrajenci prejmejo poleg denarne nagrade tudi pis
meno priznanje.

Prijave in predloge z vso potrebno dokumentacijo je potrebno posre
dovati na naslov: Predsednik ..Komisije za nagrade dr. Vratislava Bedja- 
niča“, prof. dr. Anton OGORELEC, Fakulteta za elektrotehniko, 61000 
LJUBLJANA, Tržaška c. 25.
Komisija za nagrade Predsednik delavskega sveta
dr. Vratislava Bedjaniča: delovne organizacije:
prof. dr. Anton OGORELEC, l.r. Boris Volk
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DO AVTOMATIKA

Med dobitniki letošnjih Iskrinih nagrad za inovacije je tudi skupina 
delavcev iz delovne organizacije Avtomatika, TOZD Razvojni institut: 
Nikola Panič, Jože Škrabe, Miro Kikelj, Oton Mikulič in Vinko Kosmač. 
Čeprav bo Iskrino nagrado za razvoj multimikroračunalniških sistemov 
prejelo pet delavcev, idejnih avtorjev, je v projektu skupno sodelovalo 
cca. 35 delavcev sektoija daljinsko vodenje in nadzorovanje.

TOZD Razvojni institut je pred 
nekaj leti razvil mikroračunalniški 
teleinformacijski sistem za centralno 
daljinsko krmiljenje železniških signal- 
no-vamostnih naprav. Ta sistem je bil 
razvit v konfiguraciji z enim mikro- 
procesoijem, ki opravlja enostavne, 
manj zahtevne naloge daljinskega 
krmiljenja in je primeren za enostavno 
operatersko vodenje železniškega 
prometa na manj prometnih panogah.

Zaradi naraščanja potreb po kom- 
pleksnejših in zmogljivejših sistemih 
za vodenje, predvsem pa zaradi mo
žnosti prodora na tuja tržišča, se je 
Razvojni institut z nekaterimi zunanji
mi inštitucijami (FE Ljubljana, VTŠ 
Maribor, ŽG Ljubljana) lotil prouče
vanja možnosti razvoja modularnega, 
fleksibilnega in hkrati čimbolj splošno 
uporabljenega mul timi kroračunal-
niškega sistema za vodenje najzahtev
nejših procesov (železniški in cestni 
promet, energetika, industrijski pro
cesi itd.). Opravljeno je bilo obsežno 
raziskovalno delo in olgavljeno več 
strokovnih člankov in referatov doma 
in v tujini.

V letu 1982. pa smo se na osnovi 
raziskovalnih dognanj lotih razvoja 
multimikroračunalniškega distribuira
nega sistema Vodenja procesov v real
nem času. Obsežnemu raziskovalnemu 
delu je torej sledilo še obsežnejše 
razvojno delo in to tako aparature kot 
tudi programske opreme. Pri tem so 
bile uporabljene sodobne tehnike in 
metode snovanja, gradnje in preizku
šanja mikroračunalniških sestavov.

Z zagnanim, kreativnim in inovativ
nim delom številnih izvajalcev je bil 
konec leta 1983 razvit laboratorijsko 
preizkušen prototip multimikroraču
nalniškega distribuiranega sistema, pri 
čemer je sočasno potekalo njegovo 
uvajanje v proizvodnjo (TOZD Tovar
na elementov in naprav za energetiko 
in teleinformatiko, TOZD Projektira
nje in gradnja sistemov).

Katere so bistvene sestavine, zna
čilnosti in prednosti tega sistema?

Razviti sistem je sestavljen iz mi- 
kroračunalniških končnih postaj in 
centra vodenja, ki se lahko medse
bojno povezujejo v različnih konfigu
racijah (točka-točka, zvezdno, linij
sko, zvezdno-linijsko). Zaradi velike 
raznolikosti aplikacij je za komunika
cijo tipiziranih več modulno sestavlji
vih naprav:

— koncentrator podatkov (komuni
kacijsko vozlišče)

— komunikator centralne postaje
— čelni („front-end“) procesor 

centralne postaje z možnostjo izvrše
vanja nekaterih dodatnih funkcij 
vodenja

Te naprave se lahko prek hitrih 
serijskih ati paralelnih vodil povezuje
jo v lokalno mikroračunalniško mrežo 
ali na miniračunalnik.

Distribuirani procesor je mikrora- 
čunalniška mreža, ki se sestoji iz do 
64 mikroračunalniških podsistemov, 
ki so prek programskih vmesnikov 
med seboj povezani s hitrim serijskim 
vodilom. Mikroračunalniški podsiste
mi so funkcijski procesorji, ki oprav
ljajo vnaprej določene funkcije vo
denja v realnem času in krmilniki, ki 
krmilijo periferne enote in jih vežejo 
neposredno na serijsko sistemsko 
vodilo. Funkcijski podsistem tvori en 
ati več .mikroračunalnikov, ki so med 
seboj hierarhično povezani s paralelni
mi mikroračunalniškimi vodili. Krmil
niki pa so enokartični mikroračunal
niki.

Hrbtenico distribuiranega sistema 
predstavlja hitro serijsko vodilo, ki ga 
krmili aparaturni modul SEV po 
standardu RS 422. Na ta način je 
dosežena visoka zanesljivost prenosa 
informacij med mikroračunalniškimi 
podsistemi. Ker nismo mogli najti 
nobenega standardnega protokola za 
prenos informacij po serijskih vodilih, 
ki bi ustrezal procesiranju informacij v 
realnem času, smo razviti svoj proto
kol, ki se sestoji iz adresno-krmilnega, 
podatkovnega in zaščitnega dela.

Tak protokol omogoča izredno 
visoko zanesljivost prenosa podatkov 
(p=10-16). Judi sam potek komuni
ciranja - med mikroračunalniškimi 
podsistemi je izredno fleksibilen in 
zanesljiv. Komuniciranje krmiti arbi
ter, ki je lahko katerikoli na serijsko 
sistemsko vodilo priključeni mikro
računalnik. Izmenjava informacij 
poteka neposredno med podsistemi 
po logičnih kanatih in ne prek arbi- 
teija.

Arbiter samo po programiranem
vrstnem redu poziva mikroračunal- 
niške podsisteme. Komuniciranje je 
tako prilagojeno visoko modularnemu 
načinu distribuiranega procesiranja. 
Zaradi zanesljivosti je serijsko sistem
sko vodilo podvojeno.

Napori neposredne 
proizvodnje za realizacijo 
izvoznega naročila

(Nadaljevanje s 3. strani) 
delavci področja delati vse sobote, 
nedelje in nemalo noči in tako v roku 
realizirati naročilo.

Ostaja še tretja faza, do 30. julija je 
potrebno narediti še 55 omar in 5 sin- 
hronizacijskih omaric.

Ne smemo pozabiti, da se sl. juli
jem praktično pričnejo letni dopusti 
in, da bo proizvodna realizacija v po
letnih mesecih marsikje upadla. Po 
drugi strani pa se samo od sebe vsiljuje

vprašanje, ali se pri težavah, s katerimi 
se dnevno srečujemo prav v neposred
ni proizvodnji, ne bi z dobro organiza
cijo in predpripravo dela in ob pri
pravljenosti, ki so jo delavci omenje
nega področja v preteklih mesecih že 
dokazali, kvalitetno in v roku opraviti 
še zadnji del naročila, ki bo tako 
temeljni kot delovni organizaciji pri
nesel potrebne devize in možnost za 
nadaljnjo uveljavitev v tretjem svetu.

ŠD.

Del naprav za Abu Dhabi.

Programska oprema sistemov za 
distribuirano "procesiranje je tista, ki 
zagotavlja visoko zanesljivost in razpo
ložljivost, maksimalno avtonomijo 
podsistemov, minimalne pretoke 
podatkov med podsistemi, veliko flek
sibilnost pri izbiri konfiguracije ter 
centralno diagnostiko in nadzor. Poleg 
tega kvalitetna programska oprema 
zagotavlja v fazi konfiguriranja modu
larnost, fleksibilnost in transparent
nost, v fazi testiranja enostavno testi
ranje in v fazi delovanja veliko zane
sljivost in enostavno vzdrževanja.

Osnovo sistema programske opre
me predstavljata operacijski sistem za 
distribuirano procesiranje v realnem 
času in distribuirana podatkovna 
baza. Operacijski sistem se sestoji iz 
multimikroračunalniškega monitor- 
skega programa, diskovnega operacij
skega sistema, (DOS), testno-diagno- 
stičnih programov, krmilnikov za 
standardne univerzalne periferne 
enote.

Multimikroračunalniški monitorski 
program je jedro operacijskega siste
ma. Razen klasičnih monitorskih 
funkcij omogoča tudi komunikacije 
med programskimi moduli preko 
logičnih kanalov in signalov, ki niso 
odvisne od njihove fizične razdelitve v 
mikroračunalniški mreži. Distribuira
na podatkovna baza NPB vsebuje 
logično organizirane procesne in 
interne podatke, ki opisujejo trenutno 
stanje procesa.

Tako zasnovani sistem vodenja 
procesov ne omogoča le povečevanja 
moči procesiranja in razpoložljivosti 
sistema, temveč tudi povečanje za
nesljivosti s podvajanjem posameznih 
delov sistema.

Krmilnik sinoptične plošče omogo
ča popolno vodenje procesa s sinop
tične plošče in komandnega pulta ati 
samo popolni nadzor in krmiljenje 
preko operaterske konzole ali pa 
prikaz glavnih parametrov procesa (pri 
čemer vodi operater proces preko 
barvnega slikovnega terminala).
. Barvni slikovni terminal, ki se 
sestoji iz enega ali dveh slikovnih 
zaslonov s skupno alfanumerično in 
funkcijsko tastaturo, sestavljata dva 
mikroračunalnika: krmilnik zaslonov 
in generator prikazov. Omogoča nivoj
ski serijsko-paralelni prikaz informacij 
po različnih kriterijih (glede na opera
terjeve naloge, obratovalno stanje 
procesa ipd.) tako, da je možno 
skupaj prikazovati informacije, ki 
tvorijo zaključeno celoto. To omogo
ča učinkovito prilagoditev prikazov 
operaterjevim nalogam in njegovim 
sposobnostim.

Poleg krmilnika sinoptične plošče 
in barvnega slikovnega terminala so 
bile razvite tudi posebne operaterske 
konzole, ki se uporabljajo zlasti za 
krmiljenje manjših procesov ali zasilno 
krmiljenje (v primem okvar naprav na 
glavnem operaterjevem delovnem 
mestu), pri čemer je prikaz stanja 
procesa na sinoptični plošči.

Tako je možno s sodobnimi napra
vami opremiti glavna in rezervna de
lovna mesta za lokalno ali daljinsko 
vodenje najrazličnejših procesov (že
lezniškega in cestnega prometa, elek
troenergetskega sistema, plinovodov, 
naftovodov, industrijskih procesov 
itd.) in se prilagoditi zahtevam glede 
obsega in pomembnosti področja 
vodenja.

Mikroračunalniški krmilnik si
noptične plošče pomeni bistveno 
izpopolnitev glede na prejšnje fiksno 
ožičenje krmiljenja sinoptične plošče. 
Omogoča hitro prirejanje zahtevanim 
aplikacijam ter dopolnjevanje in spre
minjanje že obstoječih izvedb. Pro
gramska oprema pa ima tudi pripo
močke za konfiguriranje in projekti
ranje zahtevane izvedbe.

Barvni slikovni terminal pomeni 
popolno osamosvojitev pri gradnji 
sodobnih sistemov za operativno 
vodenje procesov, saj je bilo potrebno 
tovrstne naprave doslej uvažati. Po
seben poudarek je na modularnosti 
programske opreme in pripomočkih 
za editiranje. Terminal omogoča poleg 
vodenja procesov tudi editiranje pri
kazov.

Lastni razvoj in proizvodnja siste
mov za vodenje procesov z upošteva
njem rezultatov domačih in tujih 
raziskav, z lastnim znanjem, izvirnimi 
rešitvami in sodobno tehnologijo, je 
Iskri-Avtomatiki omogočil kompletno 
gradnjo sistemov operativnega in avto
matskega vodenja procesov v realnem 
času z vsemi prednostmi, ki jih ima 
gradnja takih sistemov „na ključ“ in
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Nagrajenci iz TOZD Razvojni institut.
samostojno nastopanje na tujih tržiš
čih.

Na ta način lahko Iskra-Avtomati- 
ka konkurira vodilnim svetovnim 
proizvajalcem tovrstnih sistemov in to 
kljub omejenim možnostim za uvoz in 
investicije. To dokazujejo sklenjene 
pogodbe (v višini 20 milijonov US 
dolarjev) za realizacijo distribuiranih 
sistemov vodenja železniškega pro
meta in napajalnega omrežja na progi 
Sofija—Plovdiv v Bolgariji, kjer trenut
no poteka instatiranje teh naprav. 
Bolgarski firmi Isotimpex je bilo 
prodano tudi kompletno znanje 
(„know-how“) za proizvodnjo tovrst
nih sistemov za aplikacije na železpici.

Tehnološka sodobnost, napredne 
sistemske rešitve, dobre tehnične 
karakteristike in ekonomična proiz
vodnja teh sistemov so konec leta 83 
pripomogle k sklenitvi novega posla v

niške^

raziskovati! o-razv^

tujini — avtomatizacije železni1 
prometa na progi Iskenderun , 
Divrigi v Turčiji — v skupni vredn 
43 milijonov US dolarjev.

Opravljeno 
delo
omogočiti
hodka in s tem ekonomsko 
temveč se je preko teh raziskoval 
razvojnih dosežkov izvršilo tu . 
strukturiranje pripadajoče p1"0*2.. 
nie v Iskri-Avtomatiki in vPvLJ

in inovacijski dosežki . 
3Čili le velikega deviznega L
i in e tpm p.VnnnmskO ^ . .

sodobna tehnologija v inovacij 
procesu

skei"!

S tem je bil dosežen tudi 
izmed strateškihposlovnih ciljev o 
Avtomatike in povečana njenara?^. j, 
no tehnična raven. Za našo širšo
beno skupnost pa omenjeni raZ1 m |s 
valno razvojni dosežki poin®iv; *l 
opredelitev na lastno znanje in ne0° 
snost od uvoza tovrstnih izdelkov-

RAZGOVOR Z MAG. DŽORDŽEM KRSTIČEM

Informacijski sistem v Iskri
učinkovite] 
več mogoi delo'"vec mogoče zanušliati. lo spoznanje je ze pred len prodrlo tua 
Zato že od leta 1981 poteka večletna skupna projektna naloga z 
nim naslovom Zasnova informacijskega sistema v SOZD Iskra. . ^ 

Delovna skupina, ki dela na tem projektu, je do nedavnega, to je 
konca marca letos, spet uspešno zaključila eno izmed'faz dela na 
projektu in sicer je izdelala Podrobno zasnovo informacijskega sisten^,. 
SOZD Iskra — 2. del, oz. ZISI-2, kot jo strokovnjaki tudi krajše imenm 
jo.

Delo na tej projektni nalogi je bilo

car 29 strokovnja
kov, projekt sam pa je bil zaradi večje 
preglednosti in operativnosti dela raz-

katere sodeljen na 7 podprojektov, 
vodili poleg D. Krstiča še B. Skuber, 
J. Erjavec, M. Šinkovec, D. f " 'Ena vec, "M. Šinkovec, D. Štiglic, M. 
Kregar in J. Božič.

Celotna projektna naloga Zasnove 
informacijskega sistema v Iskri pa s 
tem še ne bo zaključena, saj bo pote
kala predvidoma še do konca leta 
1985. Na velik obseg dela, ki so ga 
vložiti strokovnjaki v izvedbo pravkar 
zaključenega drugega dela projekta 
ZISI (ZISI-2), kaže tudi dejstvo, da 
celotna poročila — skupno jih je kar 
15 - o tej fazi obsegaj o kar okoli 400 
strani.

Magister Džordž Krstič, nosilec 
projekta, nam je povedal, da so ta po
ročila namenjena predvsem strokov
njakom, ki se v Iskri ukvaijajo z infor
matiko, še zlasti pa s poslovnimi infor
macijskimi sistemi. Poudaril je tudi, 
da je celotno poročilno gradivo zaradi 
preglednosti tematsko zaokroženih v 
15 različnih poročil, ki se nanašajo na 
razne informacijske podsisteme.

Ali nam lahko poveste, katerejiod- 
sisteme ste v okviru tega projekta 
posebej obdelovali?

Mgr. Džordže Krstič. .id
V posebnih poročilih sm0, P?r0v 

idejne zasnove upravljalnega, j 
sk,ega, računovodskega informajU ^ 
ga podsistema ter organizacij 
m formacijskega sistema Iskra 
Posebej za področje računovodij 
informacijskega podsistema Pa 0. 
poleg idejne zasnove izdelali hia} I

izvaM) iročilo o povzetku stanja
(Nadaljevanje na 5.

V petek, 25. maja se je od sodelavcev TOZD Avtomatske in vari^r (Jcien,, z, j. rruiju oe: /c vu z -•
naprave, delovne organizacije Avtomatika, poslovila Karmela Demšet-. 
Iskro, oz. TOZD A VN je prišla 1969. leta in je do odhoda v po™ 
opravljala montažna dela v oddelku specialnih naprav elektroopte . 

"Poleg tega, da bo sodelavcem ostala v spominu kot dobra delavka, jo boe 
pogrešali tudi športniki, saj je vrsto let uspešno nastopala v kegljanju.
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Posvetovanje predsedstva 
00 sindikata DO Kibernetika

V soboto, 2. 6. 1984 je bilo posvetovanje predsednikov osnovnih orga- 
Rizarij sindikata v temeljnih organizacijah in čRmov izvršnega odbora 
sindikalne konference v DO Iskra Kibernetika. Posvetovanja sta se udele
žila sekretarka občinskega sindikalnega sveta Irena Jerman — Jere in dire
ktor področja za proizvodnjo in tehnologijo Emil Sekne.

,^ena Jermanova je v uvodu pred- neuspešnost. Poiskati je treba skupno
pot, saj je cilj isti: boljši rezultati dela 
in dosežen poslovnih uspeh, podlaga 
za materialno in socialno varnost 
delavcev.

^avila organiziranost in oblike dela 
lje .kega sindikalnega sveta, v nada-

''šilili T1Q rrrvvmrilo rv trlrvrriyanju pa govorila o vlogi osnovnih 
•Banizacij pri razreševanju sedanjih 

sp Podarskih razmer. Sindikat kot 
oblv* združenega dela in po 

oliki delovanja najbolj razširjena 
jhržbeno politična organizacija mora 
j6" prvimi zaznati problematiko 
^žbenih in ekonomskih odnosov, 
Jti pa delavcem posredovati dovolj 

cJiih in pravočasnih informacij.
_ težave v ekonomskih razmerah se 
^calijo tudi v politični dejavnosti in 
j .v aktivnem delu sindikata bodo 
ciavci spoznali, da ni namenjen le za 

U ° na področju socialnih pomoči, 
ovanja in ozimnic, ampak je to 

gt.o, kjer lahko in morajo uresni- 
evati in vsklqevati svoje interese v 
^oupravni sloipnosti.

Izhodišče za delo osnovnih organi- 
je njihov program dela, ki naj 

astane kot plod sodelovanja vseh 
v vU,Žbeno političnih organizacij in 
skl^en s programi dela samoupravnih 
Banov, s tem se bo zmanjšala večtir- 

. 0st delovanja, ki samo obremenjuje 
zaradi nevsklajenosti povzroča

V široki razpravi so prisotni ugoto
vili, da je uresničevanje nalog sindi
kata v ožjih sredinah (TOZD, DO) raz
meroma dobra, nevsklajenost in nepo
vezanost pa se veča v širših skup
nostih. Čutiti je bojazen pred uveljavi
tvijo sprememb zakona o zavarovanju 
plačil, ki bodo zaradi neporavnanih 
računov z omejitvijo izplačil osebnih 
dohodkov posegle v materialne raz
mere delavcev. Problem ni v nerazu
mevanju problematike in podpori zao
strenim določbam zakona, ampak v 
dosedanjih slabih izkušnjah pri uresni
čevanju sklepov in včasih neodgovor
nem ravnanju nosilcev nalog. Iz tega 
pa izhaja tudi pasivnost delavcev pri 
samoupravnem in družbeno politi
čnem delovanju.

V zaključku je Irena Jermanova 
poudarila, da si mora sindikat skupaj z 
drugimi družbeno političnimi organi
zacijami prizadevati za boljšo informi
ranost ter ustvariti podlago za večji
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SOZD Iskra, Izobraževalni center, Ljubljana 

izpisuje

Posebno obliko pospešenega izobraževanja za izpopolnjevanje strokovne izobrazbe 
P° programu:

G- ZUNANJETRGOVINSKA ŠOLA V ISKRI 
v času od 5. 2. do 26. 4.1985

Pospešeno strokovno izpopolnjevanje je namenjeno delavcem, ki jih Iskra usmer- 
Ja na odgovornejša dela in naloge na področju mednarodnega poslovanja Iskre.

VSEBINA:
Program je sestavljen iz izbranih splošnih in posebnih tem, ki celovito pokrivajo 

Področje mednarodnega ekonomskega poslovanja organizacije združenega dela. No- 
V3 specifična in interdisciplinarna znanja, ki jih terja zunanjetrgovinsko poslovanje 
'Skre in mednarodno okolje izhajajo iz teoretičnih osnov in so močno naravnana na 
aktualna vprašanja družbeno-ekonomske in poslovne prakse s končnim poudarkom 
na Iskrini problematiki mednarodnega poslovanja.

POGOJI ZA VPIS:
Za vpis v program strokovnega izpopolnjevanja se lahko prijavi vsak, ki izpolnjuje 

naslednje pogoje:
— je zaposlen v Iskri vsaj 2 leti
— ima dokončano višjo ali visoko šolo tehnične, ekonomske, pravne ali izjemo- 

013 tudi druge smeri
— obvlada aktivno enega od svetovnih jezikov
~ je star (praviloma) do 35 let
Kandidati, ki niso oproščeni opravljanja posebnega strokovnega izpita za delo pri 

zunanjetrgovinskih poslih, morajo izpit, ki je eden od pogojev za ZT registracijo, 
°Praviti do pričetka 6. zunanjetrgovinske šole v Iskri.

Temeljni seminar za zunanjetrgovinsko poslovanje, oziroma za pripravo kandi
datov za opravljanje posebnega strokovnega izpita bo od 24. 9. do 6. 10. 1984 v
Portorožu.

Izpitni roki v letu 1984 bodo v oktobru in decembru pri Gospodarski zbornici 
Slovenije.

. ORGANIZACIJA:
Skupne oblike andragoškega dela bodo organizirane celodnevno 6 dni v tednu. 

Kandidate opozarjamo, da si prilagodijo obveznosti v zasebnem življenju na nadpov- 
Ptačno obremenitev v času šolanja. Obiskovanje šole bo redna delovna obveznost.

V okviru priprav na šolanje bomo organizirali tudi temeljna predavanja o izbra- 
n,h ekonomskih temah v obliki uvajalnega seminarja, ki bo potekal ob petkih in 
Abotah izven delovnega časa v mesecih november in december 1984 ter delno v 
mesecu januarju 1985.

Udeleženci, ki bodo vse obveznosti iz programa uspešno opravili, bodo prejeli 
spričevalo o uspešno končanem šolanju in bodo ineli prednost pri razporejanju na 
zahtevnejša in odgovornejša dela in naloge v zunanjetrgovinski dejavnosti Iskre.

NOSILCI PROGRAMA:
Ekonomska fakulteta ..Borisa Kidriča", Ljubljana; SOZD Iskra, Izobraževalni 

uanter, Ljubljana.

VODJA PROGRAMA: 
mag. Mitja Tavčar, dipl. ing.
STROKOVNI KOORDINATOR PROGRAMA:
5.r- Vekoslav Potočnik 
CAS IN KRAJ:

. S programom strokovnega izpopolnjevanja bomo pričeli 5. 2. 1985 ob 8. v 
1g^ju Transfirist, Škofja Loka. Zaključek programa šolanja predvidevamo 26. 4.

PRIJAVE:
, Izpolnjene prijavnice z dokazili o izobrazbi in opisom dosedanjih delovnih izku- 
?®nl naj TOZD, oz. DSSS pošljejo najkasneje do 15. 9. 1984 na naslov: SOZD Iskra, 
zobraževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3/XI.

P^bej prosimo, da upoštevate razpisni rok, ker bomo pričeli s pripravami kan- 
: 1 .atov za šolanje že v septembru 1984 (Zi registracija, dopolnilni tečaji tujih 
I zikov, uvajalni seminar).

Podrobnejše informacije o vpisnih pogojih, organizaciji, izvedbi in vsebini progra
ma lahko dobite na tel. št.: 061/222-212.

vpliv in vlogo delavcev pri odločanju 
na vseh ravneh.

V drugem delu posvetovanja je 
direktor Emil Sekne seznanil prisotne 
z rezultati poslovanja v prvih 5. mese
cih letošnjega leta. Uspeh ni zadovo
ljiv in v seštevku ne dosegamo plani
rane dinamike. Čeprav poslujemo brez 
večjih motenj, pa je doseženi dohodek 
obremenjen s prevelikimi stroški in že 
kar kronično nelikvidnostjo. Od 
uveljavitve sprememb zakona o zava
rovanju plačil tudi ne smemo priča
kovati izboljšanja, če sami ne bomo z 
boljšim gospodarjenjem s poslovnimi 
sredstvi in večjo odgovornostjo 
opravljali svojih nalog.

V prihodnje bo treba poiskati per
spektivnejše programe proizvodnje, 
zaokrožiti obstoječe in uvesti nove 
tehnologije, s prerazporejanjem dela 
in delavcev izkoristiti precejšnje rezer
ve in nekoliko znižati ograje med 
posameznimi temeljnimi organiza
cijami.

Emil Sekne je ob koncu podal še 
informacijo o predvideni investicijski 
dejavnosti, o odnosih z drugimi delov
nimi organizacijami in o predvidenih 
spremembah osebnih dohodkov. MK

Informacijski 
sistem v Iskri

(Nadaljevanje s 4. strani)

računovodske funkcije in predlog 
možnih pristopov pri reševanju neka
terih elementov računovodskega in
formacijskega podsistema.

Zakaj takšna posebnost prav na 
področju računovodske funkcije?

V empiričnem pristopu smo zasta
viti obsežne ankete kot metodološki 
pripomoček za iskanje poenotenih re
šitev. Vendar pa tu odziv na anketo ni 
bil zadovoljiv, saj nam je izmed 68 le 
13 računovodstev vrnilo izpolnjene 
vprašalnike.

Zato nam ni bilo mogoče izdelati 
poglobljene vsebinske analize specifič
nosti računovodsko-finančnega poslo
vanja v SOZD Iskra. Kljub temu pa 
smo prikazati obstoječe pomanjklji
vosti in podati vrsto koristnih predlo
gov. Med drugim smo ugotovili tudi 
to, da bi v SOZD Iskra morala obvez
no veljati enotna troštevilčna oznaka 
knjigovodskih računov oziroma enot
ni kontni plan Iskre.

Ernestu
Polancu v slovo

V torek smo obnemeli, ko 
smo dobili sporočilo, da našega 
Ernesta ne bo več med nas.

Prek 10 let tvojega dela v 
naši tovarni je na oblikovanju 
keramike veliko prispevalo k 
afirmaciji naše keramike doma 
in tudi v svetu.

Tvoja mladost je bila težka. 
Že kot 14-letni deček, ko si 
začel z delom v rudniku si se 
spoprijel s težavnim življenjem, 
ga nadaljeval z vpoklicem v 
nemško vojsko, od koder si de
zertiral in vstopil v prekomor
sko enoto NOB.

Po demobilizaciji si sodelo
val pri izgradnji zadružnih 
domov, ob tem, da si kot stro
kovnjak za keramiko služboval 
veliko let v Keramični industriji 
Liboje.

Življenje te je pripeljalo v 
Ljubljano in leta 1973 si se 
zaposlil kot mojster oblikovalec 
v našo prodajno službo. Čeprav 
si delal na področju planiranja 
proizvodnje in si imel tako 
dovolj živ stik s proizvodnjo, je 
bila tvoja želja nadaljevati delo 
v sami proizvodnji Tvoja želja 
se je izpolnila. Bil si resnično 
dober mojster-oblikovanja. Kot 
vodja oddelka laboratorijske 
keramike imaš za proizvodnjo 
prav ti vse zasluge.

Zavedamo se, da smo s 
tvojim odhodom izgubili člove
ka, ki se ga bomo še velikokrat 
spominjali kot dobrega tovariša 
in sodelavca pa tudi ob novih 
nalogah, saj med nami ne bo 
več tako dobrega, požrtvovalne
ga, kolegijalnega mojstra s tako 
bogatimi izkušnjami, ki si jih 
vedno rad prenašal tudi na 
mlajše sodelavce in jim bil v 
strokovno pomoč in podporo.

Pogrešali te bomo!
Sodelavci 

iz TOZD Keramika

Na kaj bi tu posebej želeli opozori
ti naše bralce posebej v zvezi z ostali
mi informacijskimi podsistemi, oz. va-

sistema, bi rad opozoril posebej na to, 
da smo se v tej zasnovi omejili le na 
najnujnejše elemente kadrovske fun
kcije.

Da bi obseg tega poročila čim bolj 
zmanjšati, smo izhajali iz dejstva, da 
poročilo ZISI—2 predstavlja celoto 
skupaj s poročili, ki smo jih v okviru 
tega projekta izdelati že popreje.

Kaj pa naprimer upravljalni podsis
tem?

Na tem področju smo se dokopali 
do rezultatov, ki so obetajoči in spod
budni tako v metodološkem smislu 
kot tudi glede praktične računalniške 
izvedbe. Tako smo naprimer uporabili 
prototipni pristop k izgradnji informa
cijskega sistema za upravljalne potrebe 
ter izdelati konkretne računalniške 
prototipe za to področje. Menimo pa, 
da so te vrste podsistemi posebej po
membni tudi zato, ker se tesno pove
zujejo z družbenimi sistemi informi
ranja. Zato smo tudi predlagali, da naj 
bi se delo na upravljalnih informacij
skih (pod)sistemih nadaljevalo vse do 
konca projekta ZISI.

Prav tako smo predlagali, naj se 
izdelani prototip pomožnega priroč
nega informacijskega podsistema za 
spremljanje, izvajanj a obveznosti na sa
moupravni in poslovodni ravni Iskre 
izpopolni in da se na tej osnovi izdela 
standardizirana programska rešitev 
vključno z ustreznimi organizacijskimi 
predpisi.

To bi namreč lahko pripeljalo k 
večjemu redu na področju vodenja 
sestankov, pač glede na njihovo ciljno 
usmerjenost, še posebej pa pri izva
janju obveznosti.

Kaj bi povedali še o drugih poroči
lih, ki ste jih podali v okviru projekta

Posebno skupino poročil predstav
ljajo tista, ki se nanašajo na investicijo 
v skupni računalniški center in njego
vo ustanovitev in delovanje. Dejstvo, 
da je pred nedavnim začel poizkusno 
obratovati skupni računalniški center 
SRC v poslovni stavbi Iskre v Ljublja
ni, je šteti med uspehe, pri katerih je 
svojo vlogo odigral tudi naš projekt 
ZISI.

Ko že omenjate uspehe projekta 
ZISI^ v čem se uspehi tega kažejo nas-

O tem bi povedal predvsem nasled
nje. Uspešnost dela na tem projektu se 
kaže že v tem, da smo uspeli izdelati 
toliko in tako obsežna poročila, ki 
vsebujejo konkretne rešitve. Vendar je 
to le ena plat. Dmgo in pomembnejše 
pa je dejstvo, da so nekatere naše de
lovne organizacije že postavile novo 
računalniško opremo in pa, seveda, že 
omenjeni SRC.

Poleg tega pa bi tu opozoril tudi na 
predlog, ki smo ga podali v poročilu 
številka 3, o potrebi in možnosti izde
lave in uvedbe enotnega registra pos
lovnih partneijev za celotno SOZD 
Iskra. Odkriti smo namreč, da na po
dročju označevanj a poslovnih partner
jev v Iskrinih delovnih organizacijah 
obstaja še vedno velika neenotnost in 
nered, ki močno otežuje marketinške 
in komercialne akcije, ker ni mogoče, 
ati je zelo težko izdelovati enotne ana
lize poslovanja s poslovnimi partnerji 
na ravni SOZD Iskra.

Zavedajoč se pomena tega, smo

delovnih organizacij le v lastno proble
matiko.

Pri tem včasih izhajajo le iz trenut
nih potreb, ne da bi upoštevale vse po
trebne elemente povezovanja in upo
rabe skupnih rešitev, ki lahko pospe
šijo izgradnjo IS, dvignejo njegovo 
kakovost in pocenijo samo izgradnjo.

V vaših poročilih omenjate tudi 
mikrofilme?

Tako je. V poročilu številka 5 po
dajamo analizo o možnostih uporabe 
mikrofilma in COM kot nadomestila 
ati dopolnila tiskanim informacijam v 
Iskri. Na to temo smo novembra lani 
tudi organizirati posebno posvetovanje 
za celotno Iskro, na katerem smo med 
drugim pripravili tudi praktično pred
stavitev.

Seveda pa še nismo uspeli zaokro
ženo ugotoviti vseh potreb, ciljev in 
problemov, ki se nam odpirajo na poti 
celovitega in intenzivnega vključeva
nja uporabe mikrofilmske tehnologije 
v informacijskih sistemih Iskre. S tem 
so namreč povezane še številna odprta 
vprašanja.

Z mikrofilmi je mogoče doseči 
racionalnejše izkoriščanje delovnih 
sredstev in prostora, pojavlja se potre
ba po masovnejšem koriščenju raču
nalniškega izhoda na mikrofis (COM), 
preučiti bo potrebno problematiko 
prenosa celotne poslovne, tehnične in 
servisne dokumentacije, na mikrofilm, 
dalje se odpirajo vprašanja, ki so v zve
zi z dokumentiranjem publikacij, pa
tentov, literature, standardov, SLO in 
podobno na mikrofilmu.

Prav tako ne smemo prezreti mož
nosti pospešenega razvoja in proizvod
nje mikročitalnikov v Iskri. Prav na 
koncu vendar pa ne nazadnje pa se s 
tem v zvezi kaže tudi problem varnos
ti.

pomembne za razvoj

Meniti smo, da je za razvoj Iskre 
posebnega pomena izgradnja poveza
nega informacijskega sistema. Zato 
smo v naša poročila o ZISI-2 vključiti 
tudi nekatere možne organizacijske 
predpise kot naš predlog.

Sestavili smo osnutek samouprav
nega sporazuma o ustanovitvi in 
poslovanju skupnega računalniškega 
centra, organizacijski predpis za delo 
skupnega povezujočega računalnika in 
funkcioniranje terminalske mreže, 
organizacijski predpis o skupnem 
vzdrževanju podatkov o poslovnih 
partneijih Iskre, o enotnem sintetič
nem tro-mestnem kontnem planu 
Iskre, o vodenju določenih kadrovskih 
podatkov na ravni SOZD Iskra, o vo
denju določenih ekonomskih podat
kov na ravni SOZD in o enotni obliki 
dokumentov in dokumentacije v Iskri.

Vendar kot osrednji dokument ce
lotne Zasnove informacijskega sistema 
v Iskri štejemo osnutek Samoupravne
ga sporazuma o izgradnji povezanega 
informacijskega sistema Iskre.

ALOJZ SMOLNIKAR 

- 60-LETNIK

registra pa zaupa DO Iskra Commerce. 
Problem pa je videti še večjega pome
na, če pomislimo na to, da se s tak
šnim registrom odpirajo še druga od
prta vprašanja, ki zadevajo komunici
ranje s poslovnimi partneiji.

Gotovo ste se pri vašem delu spo
prijemali tudi s problemi?

Da, uganiti ste. Utiranje poti na ta
ko obsežni in pomembni nalogi odpira 
vseskozi nove probleme, ki jih je treba 
premagovati. Glejte, osnovni cilj ZISI 
je bil in je omogočiti izgradnjo sodob
nega povezanega informacijskega siste
ma v Iskri, ki bo na racionalen in eko
nomičen način prispeval k boljšemu 
poslovanju vsake posamezne delovne 
organizacije in Iskre kot celote, ki bo 
zaradi svoje povezanosti vplival ‘ na 
nadaljnjo delovno in dohodkovno 
povezanost delavcev in organizacij 
med sabo in širšo družbo.

Žal v našem okolju pri vsakdanjem 
delu še ni prodrlo v zavest, da so in
formacije in podatki, iz katerih le-te

materialne vire. Pogosto tudi ni teht
nega razloga za to, da bi opredelitve in 
oblike osnovnih poslovnih podatkov 
morale biti različne od posamezne DO 
do naslednje DO ali celo od tozd do 
tozd.

V nekaterih DO razvijajo temeljne 
organizacije informacijske sisteme mi
mo skupnih načrtov delovne organiza
cije. Naslednjo potencialno nevarnost, 
ki jo vidimo, pa predstavlja zapiranje

S kratko, a prisrčno slovesnostjo s< 
sodelavci v Feritih voščili Alojzi 
Smolnikaiju ob življenjskem jubileji 
— 60-letnici. Ob tej priložnosti je di 
rektor TOZD Feriti poudaril, da ji 
Alojz Smolnikar, čeprav v Feritih 1 
šest let, s svojo delavnostjo, odgovor 
nostjo do dela, neizmerno energijo h 
izkušnjami veliko prispeval k rast 
tovarne.

Splošna funkcija v temeljni organi 
zaciji je prav po njegovi zaslugi po 
stavljena na noge. Veliko je člano' 
kolektiva, ki jim je s posebno zavzeto 
stjo in pravim obračanjem stanovanj 
skega denaija pomagal do strehe 
Njegova strokovnost in delavnos 
lahko služita za -vzor mlajšim sode 
lavcem.

Z željami za dobro zdravje s< 
Alojzu Smolnikarju predali priložnost 
no darilo tovarne, neposredni sode 
lavci pa so ga še posebej obdariti.

V zahvalnih besedah je slavljenci 
poudaril, da v 29 letih aktivnega del: 
v Ljubljani ni bil nikoli v prijetnejš 
delovni sredini, in da mu najvei 
pomeni to, da v tovarno prihaja : 
dobrim občutkom, da ga kolekti’ 
rabi. Kratek klepet je zaključil ; 
besedami, ki so jih sodelavci vajeni 
»Gremo na delo!”
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RAZGOVOR Z VODJO ODDELKA IV V DO IKM, ING. JOŽETOM POGAČNIKOM

Preverjena in vzdrževana oprema pomeni 
pomemben korak h kvaliteti

V okviru DO IKM delujejo štirje oddelki, katerih dejavnost se bistveno 
razlikuje. Tokrat smo se napotili k vodji 4. oddelka (ra etalone in merilno 
opremo) ing. Jožetu Pogačniku. Tov. Pogačnik ni bil aktiven znotraj 
SOZD le na njenih začetkih - saj je prišel v IEV (Institut za elektrozveze) 
z matično številko 82 — ampak se aktivno, poleg redne delovne obveze, 

udejstvuje tudi v več komisijah, ki niso le velikega pomena za Iskro, 
ampak za vso našo družbo. Tako je član Stalne komisije pri svetu Zavoda 
za mere in plemenite kovine za področje metrologije za čas in frekvenco 
ter za elektroniko in telekomunikacije, pri zveznem zavodu za standardi
zacijo je član komisije za standarde za elektronsko merilno opremo in pri 
Splošnem združenju elektroindustrije SRS v komisiji za uvoz opreme. 
Znotraj IKM pa poleg lastne dejavnosti deluje še na tehničnem delu 
investicijskega projekta IKM. Kljub zaposlenosti se je našemu razgovoru 
rad odzval.

Kako bi na kratko predstavili vašo 
dejavnost?

Ukvarjamo se predvsem z metrolo- 
gijo. Tu mislim predvsem na čuvanje 
in vzdrževanje etalonov električnih 
veličin. Gre predvsem za napetost, 
upornost, kapacitivnost, induktivnost 
in frekvenco. Preverjamo elektronsko 
merilno opremo in izdajamo ustrezna 
potrdila, oz. listine.

V okviru oddelka delujeta dva 
laboratorija s 15 delavci. Prvi labora
torij se ukvaja z e taloni in preverja
njem merilne opreme, drugi pa z 
vzdrževanjem oz. popravili elektron
ske merilne opreme. Tako* je tudi 
opredeljena naša osnovna dejavnost v 
statutu IKM.

Kot oddelek DO IKM seveda de
lamo za vso Iskro, pa tudi za ostale.

Kakšen je obseg dela v metrolo- 
giji?

Po frekvenci do 1 GHz — po na
petosti pa od 1 mikro V do 12 kV. 
Sicer pa preverjamo elektronske meril
ne instrumente za enosmerno in 
izmenično napetost in tok, upornost, 
kapacitivnost, induktivnost, moč, 
frekvenco, slabljenje, popačenje, 
amplitudno frekvenčno modulacijo, v 
zadnjem času pa tudi neelektrične 
veličine — zvočni pritisk, brzina, 
pospešek ter pomik pri vibracijah. Za 
ta obseg dela smo tudi pooblaščeni 
laboratorij v sistemu standardizacije in 
metrologije v oboroženih silah SFRJ. 
Te dejavnosti opravljamo navzven, saj 
smo od zveznega zavoda za mere in 
plemenite kovine pooblaščeni labora
torij za preverjanje brezhibnosti 
merilne opreme. Sicej pa glede na 
merilno sposobnost spadamo že v sam 
vrh med laboratoriji za preverjanje 
opreme v Jugoslaviji.

Jože Pogačnik.

merilne opreme, saj je na tem po
dročju še dosti nedorečenega — tu 
mislim predvsem na področju visokih 
frekvenc. Rezultat takih nalog je reali
ziran v standardih in predpisih. Lani 
smo tako realizirali dve raziskovalni 
nalogi: metrološki sistem Slovenije v 
metrološkem sistemu SFRJ in distri
bucija nacionalnega volta — od ImV 
do 1000V. Obe nalogi sta imeli več 
faz. Prvo nalogo je vodil prof. France 
Mlakar, drugo pa vodja laboratorija 
ing. Zozolly. Naloga je bila financi
rana s strani Raziskovalne skupnosti v 
okviru projekta Električna merilna 
tehnika v SRS.

Kaj bi nam povedati o uspehih 
laboratorija?

S to dejavnostjo se ukvarjam že več 
kot 30 let in lahko trdim, da se kar 
naprej izboljšuje, če samo pomislim, 
da smo izšli iz takratne merilnice in 
prešli pot do sodobno razvitega labo
ratorija, ki ima družbena priznanja, 
mislim, da je komentar odveč. Kot 
laboratorij za merilno opremo smo 
začeli s preverjanjem in vzdrževanjem 
merilne opreme znotraj razvoja Iskre 
in sicer že v Zavodu za avtomatizacijo 
in še prej v IEV.

Tesno povezano s preverjanjem je 
tudi vzdrževanje merilne opreme. S 
tem se ukvarja vaš drugi laboratorij.

Res je. Še tak proizvajalec merilne 
opreme ne more biti garant, da bo 
le-ta delovala vrsto let brezhibno. 
Okvare lahko nastopijo naključno 
večkrat pa se ugotovijo šele pri prever
janju tiste merilne opreme, ki po 
svojem namenu ni v celoti izkorišče
na.

Zadevo popravimo v tem laborato
riju in tako uporabniku nudimo 
kompletno uslugo. Povem naj še to, 
da ta laboratorij skrbi tudi za vzdrže
vanje merilne opreme v IKM.

Gotovo se pri tako razvejani dejav- 
rciko paleto

Sedaj imamo tudi že zunanje obe
ležje, saj smo polnih deset let odprti 
navzven. V smislu zakona o merskih 
enotah in merilih pa smo priznano 
preskuševališče v državi.

nosti ukvarjate tudi s široko paleto 
problemov. Kaj bi nam povedati o 
tem?

Sodelujemo pa v komisijah in razis
kovalnih teamih. Razvijamo merilne 
metode in postopke za preverjanje

No, problematike res ne manjka. 
Kjerkoli bi lahko začel, povsod je 
problemov dosti. Pa naj začnem že pri 
materialu za vzdrževanje merilne 
opreme, pa s težavami okoli deviznih 
sredstev, ker jih pač ni dovolj, pa z 
roki dobav, ki so strašansko dolgi.

SOZD Iskra
Komisij« za nagrajevanje uspešnih diplomskih in magistrskih nalog
v skladu s Pravilnikom o nagradah in priznanjih ISKRE

objavlja razpis
NAGRAD ZA USPEŠNE DIPLOMSKE IN MAGISTRSKE 

NALOGE

NAMEN NAGRAJEVANJA
je spodbujanje povezovanja študentov z organizacijami združenega dela in seznanja- 
nje z njihovim bodočim delom, študentom omogočiti stik z raziskovalnim delom in 
konkretnimi nalogami pod strokovnim vodstvom profesorja — mentorja na šoli in 
strokovnjaka—mentorja v organizaciji združenega dela ter vzpodbujati zanimanje za 
reševanje problemov, ki se pojavljajo pri delu in poslovanju v organizacijah združe
nega dela Iskre.

POGOJI:
V poštev pridejo diplomske in magistrske naloge, ki so bile opravljene v letu 1983 in 

niso kandidirale v lanskem letu in naloge, opravljene v letu 1984 do zaključka razpisa.
Za nagrado lahko kandidirajo samo naloge, ocenjene z oceno prav dobro in odlično.

NALOGE SE OCENJUJEJO Z VIDIKA:
— koristnosti naloge za Iskro
— možnosti praktične uporabe
— naslonitve na domače materiale

Skupaj s prijavnico, ki jo dobijo kandidati v vseh kadrovskih službah Iskre, dosta
vijo kandidati izvod naloge najkasneje do 15. julija 1984 na naslov: Skupne službe 
SOZD Iskra, Trg revolucije 3, Ljubljana (nagrade za uspešne diplomske naloge).

NAGRADE
Podelili bomo do 10 denarnih nagrad v višini po 20.000 din.
Podelitev nagrad bo novembra 1984.

KOMISIJA ZA NAGRADE

Pooblaščenih servisov v državi tudi ni 
dovolj, tako da na naša ramena pri
tiska velikansko breme, saj je nabava , 
dragocene merilne opreme naravnost 
izjemno težka. Brez te pa seveda ne 
gre. Težave pa imamo tudi še z restrik
cijami, ki veljajo pri investiranju v 
neproizvodnih enotah — Inštitut pa je 
registriran kot raziskovalna organiza
cija. Ob tem je več kot jasno, da brez 
sodobne opreme naprej ne bomo 
mogli, kar seveda pomeni, dajo bomo 
hočeš nočeš morali posodabljati, tako 
kot nenehno hiti naprej v moderni
zacijo tudi naš razvoj. Pa smo spet v 
pat poziciji.

Družba bi verjetno le morala na 
organizacije, kakršna je naša, gledati 
drugače. Inštitut se namreč preživlja 
sam in ni proračunsko podpirana 
organizacija. Prav zato smo pred 
kratkim pripravili elaborat za obno
vitev tehnološko zastarele opreme v 
našem inštitutu in na ravni sozd dobili 
dovolj razumevanja, da se bodo zdru
žena sredstva le prelila tudi k nam. 
Zdaj lahko le upamo, da bodo po
membnost našega projekta razumele 
tudi banke in drugi republiški in 
zvezni forumi, ki dajejo ustrezna 
dovoljenja za uvoz opreme in dali 
zeleno luč za realizacijo tega projekta. 
Pri tem smo interesenti tudi za del 
mednarodnega kredita, ki ga bo Iskra 
najela pri mednarodni banki.

Vidite, težav nam ne manjka. 
Nemalokrat pa do njih v še bolj drasti
čni meri prihaja tudi zato, ker je še 
vedno premalo upoštevan delež našega 
prispevka h kvaliteti končnega pri
spevka Iskre. Naš prispevek se namreč 
kaže šele dolgoročno. Merilna opre
ma s katero neki proizvod delajo, 
mora biti preverjena, da lahko zago
tavljajo parametre elementov že v 
začetni fazi. Poti nazaj ni. Vse to smo 
v zakonih sicer lepo zapisati, vendar 
mi, Jugoslovani, se zakonov ne držimo 
kaj prida.

Velik korak pa je na tem področju 
naredila JLA, ki ne prevzema proiz
vodnje, če oprema ni bila pred tem 
preveijena. To je kajpak pokazalo 
rezultate v proizvodnji. Skoda, da tega 
zgleda ne sledijo bolj zavzeto tudi 
druge OZD, ki se nemalokrat obnaša
jo, kot bi na to porebo pozabile. Tako 
je problematika prav v zvezi z opremo 
prav tako raznovrstna, kot je razno
vrstna oprema posameznih OZD Iskre. 
Le te naročajo opremo za svojo proiz
vodnjo, ne da bi se pred tem kakor
koli poskušale uskladiti z drugimi in 
opremo unificirati vsaj tam, kjer je to 
možno.

Da pa temu sedaj res ni tako, pove 
že podatek, da v pregled dobivamo 
opremo dobesedno vseh vrst in vseh 
proizvodenj v svetu, kar otežkoča 
naše delo pri preverjanju in vzdrže
vanju.

Tako smo v preteklem letu pri 800 
pregledanih instrumentih imeti oprav
ka kar s 360 različnimi vrstami proiz
vodenj. Izjema so spet prve verifika
cije, ki smo jih imeti za JLA v pre
teklem letu (med 600 je bilo tudi do 
200 enakih).

In kaj storiti?
Mislim, da je na mestu nasvet 

našim nabavljalcem opreme, naj na
ročajo opremo strogo za namen in naj 
skušajo biti realni. Hkrati bi svetoval 
tudi, naj pri nabavi nove opreme 
razmišljajo o možnosti preveijanja 
le-te v državi, oz. da se za specifično 
opremo hkrati nabavijo ustrezni eta- 
loni, ki bi biti na čuvanju v za to pri
stojnem laboratoriju, ki bi lahko zago
tavljal neoporečnost take opreme v 
uporabi. Namreč, zavedati se mo
ramo, da vsakokratno preveijanje take 
opreme v tujini hkrati pomeni velik 
časovni izpad iz delovnega procesa. 
Seveda pa se v takem primeru postav
lja tudi vprašanje opravičenosti take 
opreme za proizvodni proces.

In kakšni so vaši načrti?
Vidijo se iz dela samega. Dejavnost 

bo nujno treba razširiti, predvsem na 
področju zelo visokih frekvenc, za to 
se že zelo zavzema namenska proiz
vodnja, pričakujemo pa, da se bodo 
tudi druge DO kmalu našle med njimi. 
Vsi se namreč moramo zavedati, da 
bo vse višja kakovost tista, ki nas bo 
najbolje reklamirala. In prav to je naš 
skupen namen.

Mak

DO IKM: iz laboratorija v oddelku IV.

DO KONDENZATORJI - TOZD ENERGETSKI KONDENZATOR*1

Poslovanje v prvem
I 1 nih naročil, kar pa nikakor ne smJ

UtSll I J?©6# dopustiti. Posledica naštetih težavi6
n- i „ , , velik zaostanek dobav KNK kondc
Direktor TOZD Energetski kon- zatorjev. Z dobavami kasnijo šest #

denzatori Janez Škrinjar nam je pove
dal, daje poslovanje v njihovi TOZD v 
prvem četrtletju letošnjega leta pote
kalo v težavnih razmerah. Najhujše 
težave so bile v oskrbi z reprodukcij
skim materialom, tako uvoženim kot 
domačim. Poleg pomanjkanja deviz je 
tu prišlo še do zelo podaljšanih dobav
nih rokov kondenzatorskega papirja, 
poiipropilena in drugega materiala. 
Tako se je dobavni rde za konden- 
zatorski papir podaljšal s treh na šest 
do devet mesecev, poiipropilena se je 
podaljšal na osem mesecev in podob

nov, kar povzroča tako kupcem *. 
proizvajalcem visoke izpade rea^zA-i0 
je. Za vse to pa bo seveda Pot ^
veliko naporov, tudi nočnegauve,- ,3
nadur in dela ob prostih sobotah, 
bodo lahko nastali težaven P° 
oziroma obveznosti do kupcev c 
prej izpolniti. Po direktorjevem .
ju vse to lahko dosežejo z velik1 
napori do konca avgusta. -i

V TOZD Energetski kondenzator 
se zavedajo, da bo poslovanje lot 
potekalo pod še težavnejšimi p°8 \

no.
kot lani. Devizni položaj verjetno fl6

r$ibo težji, vendar tudi ne mnogo bolj ^ 
vplikn vrč nrnhlemnv na hodoi^Zaradi omenjenih težav je bilo zlas

ti v mesecu marcu precej zastojev v 
proizvodnji in posledica vsega tega je 
bila za približno 850 starih milijonov 
manjša realizacija proizvodnje.

Se vedno pa je zelo pereč problem 
premajhne navij alne kapacitete za 
navijanje vseh vrst metatiziranih kon
denzatorjev iz poiipropilena. Za napo
vedane in planirane potrebe v TOZD 
nujno potrebujejo še dva navijalna 
stroja NS—07, tri navijalne stroje 
NS-10 in tri navijalne avtomate 
ANM-236. Do tega problema pa je pri
šlo zaradi izredno velikih zamud pri 
izdelavi opreme v TOZD Mehanski 
deti in naprave, ki bi morali biti doba
vljeni že maja lani.

Po Škrinjarjevih besedah je trenut
no glavna naloga TOZD Energetski 
kondenzatorji dobiti čim prej, oziro
ma v dogovorjenih rokih zgoraj omen
jeno opremo. Vsako odstopanje od 
zadnjih dogovorjenih rokov bi pome
nilo nedoseganje plana izvoza in izvoz-

veliko več problemov pa bodo n
dinarskimi sredstvi, kajti nove stopaj6

&C

§
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obresti za kredite, tečajne razlike 
rast cen na domačem trgu bodo ze 
povečale materialne in ostale str0..j3 
Zato bo še posebna pozornost velj". 
porabi časa, materiala, seveda pa tu 
kvaliteti izdelkov.

Ob vsem povedanem so v TO/' 
odločni, da v teh trenutkih za njih> 
vse zaposlene, predvsem pa za služD ’ 
ki pripravljajo in organizirajo pr(l1.
vodnjo, ne sme obstajati delovni 
samo osmih ur, ampak morajo biti
na razpolago, kadar bo to potreb11^
Kajti časi so zelo resni, vsi pa se tega
še ne zavedajo dovolj in to ima labk° 
resne posledice prav za vse.

Tako so torej v TOZD Energe1'
kondenzatorji pripravljeni na 
predvsem pa so odločni v težnji. ^
bodo na vsak način premagali vs6.v 
žave, ki jih ovirajo na poti uresnr 
vanja in izpolnjevanja njihovega k® 
ga plana proizvodnje. D^'

l

SOZD Iskra Izobraževalni center in Področje kakovosti 
razpisujeta

strokovno izpopolnjevanje na temo:

IZDELOVANJE KONTROLNE TEHNOLOGIJE 
v času od 12. 6. db 16. 6.1984 v Škofji Loki

Strokovno izpopolnjevanje je namenjeno tehnologom kontrole kakovosti, delaV" 
cem v RR dejavnosti in drugim delavcem, ki se ukvarjajo s planiranjem kak ovosti in 
izdelovanjem kontrolne tehnologije.

Program seminarja sodi v sistematično izobraževanje delavcev na področju 
TEHNOLOGIJE KONTROLE KAKOVOSTI in je nadaljevanje in zaključek pro
grama, ki ga tvorijo „Osnove kakovosti in statistične metode11 (I. del) „Metrologija 
in preskušanje11 (II. del) in .Lastnosti in načini preverjanja materialov11 (III. del)ter 
tvori z omenjenimi seminarji zaokroženo celoto.

Seminarja se lahko udeležijo posamezniki, ki se predhodnih seminarjev niso ude
ležili. To lahko store naknadno, ko bodo le ti ponovno razpisani.

VSEBINA:
Udeleženci seminarja se bodo seznanili predvsem z dokumentacijo u1 

izdelovanjem kontrolne tehnologije za vhodno kontrolo, kontrolo kakovosti v 
proizvodnem procesu in za prevzemno kontrolo. Posebna pozornost bo posvečena 
zagotavljanju kakovosti na vhodu tako za materiale kot tudi elektronske in elektro
mehanske elemente in mikroelektronska integrirana vezja. Vse vrste izdelovanja 
kontrolne tehnologije bodo obravnavali na praktičnih primerih iz Iskrine proiz
vodnje rotacijskih strojev in elektronskih vtičnih enot tako, da bo mogoče na 
osnovi pridobljenega znanja pristopiti k izdelovanju kontrolne tehnologije tako za 
vhod, kot za proces proizvodnje in prevzemnd kontrolo.

IZOBRAŽEVALNI PROGRAM:
1. Dokumentacija za zagotavljanje kakovosti
2. Kontrolna tehnologija za zagotavljanje kakovosti rotorjev

3. Kontrolna tehnologija za zagotavljanje kakovosti vtičnih enot 
4. Kontrolna tehnologija za zagotavljanje kakovosti elementov.

CAS IN KRAJ
S programom strokovnega izpopolnjevanja bomo pričeli 12. 6. 1984 ob 9. v 

hotelu Transturist Škofja Loka. Zaključek prvega dela seminarja bo 16. 6. 1984 ob 
16.

NOSILEC PROGRAMA:
Področje kakovosti SOZD Iskra 
Vodja programa: Lotar Kozina, dipl. ing.

CENA strokovnega izpopolnjevanja:
V ceno 9.600 so vključeni penzionski stroški in kotizacija. Za navedeno ceno 

bodo TOZD prejele račun na podlagi podpisane prijavnice. Potne stroške si uredijo 
udeleženci v svojih TOZD oziroma DSSS.

PRIJAVE:
Prijavnice pošljite najkasneje do 6. 6. 1984 na naslov SOZD Iskra, Izobraževalni

center Trg revolucije 3/XI. Ljubljana tov. Sonji Vrhovec.PnHmhnpičn infrsrmonišp _ j _lvvuiuvt|c^/ai. LjuDijana tov. donji vrnovec.
Podrobnejše informacije o vsebini seminarja lahko dobite pri Lotarju Kozini m

tel. št.: 061/222-234, ali 061/222-212.
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^AVTOELEKTRIKA

e en
kamenček 
v mozaiku 
naše NOB

Člani Iskrine pohodne čete, 
ti združuje mlade iz SOZD 
Iskra, RTV slovenskih PTT, so 
mesec mladosti obeležili na 
najlepši možni način. Uspešno 
so izpeljali dvodnevni pohod po 
poteh devetega korpusa v orga
nizaciji članov pohodne čete iz 
novogoriške iskre — Avtoele- 
ktrike.

k I^dicionalni pohod po poteh 9. 
po ^Usa 80 ktos organizirali že petič 
te vrsti. Vsako leto več pripadnikov 

- SQLCete je, saj se jih je zbralo zadnjo 
tega , oto v maju v mestu cvetja in mla-

hk° CajanT G°Čci’ kjer je b!i St,ar|.’do ^ ^ avtobusom so se odpeljali
j,- vasice Čepovan nad Novo Gorico, 
skJ le ^akal kurir, ki dobro pozna 
p ''ne poti in stezice košatega in 
tv,.Stranega Trnovskega gozda, tiste 

Lr 7. ^ stezice, po katerih so hodili 
Mf’ i(0 kaljeni borci legendarnega devetega 

4Pusa.

Kako v Zajčjo dobravo?
Se boste udeležili letošnje prireditve ob dnevu borca — dnevu Iskre v 

soboto, 30. junija v Zajčji dobravi pri Ljubljani? Prireditev bo torej čez 
natanko tri tedne in ne bo odveč, če se morda že danes prijavite pri 
svojem sindikalnem poverjeniku, ali pa kupone kar neposredno kupite v 
blagajni Iskre Commerce v pritličju prizidka poslovne stavbe v Ljubljani.

Kako pa bomo prišli v Zajčjo 
dobravo? V Iskrinem Marketingu so

tslu 
vse- 
,da 
’ te-

nam narisali izredno pregledno pro
metno shemo, z njeno pomočjo pa 
bodo mnogi Iskraši laže in hitreje našli 
pot do prireditvenega prostora v 
Zajčji dobravi.

Najbolj poceni in najbolj enostavno 
pa tudi varno boste potovali v Zajčjo 
dobravo z vlakom. Od železniške 
postaje Ljubljana-Polje je do prire
ditvenega prostora celo manj kot pol 
kilometra prijetne hoje. Enostavno 
boste lahko potovali tudi tako, da se 
boste do Ljubljane pripeljali z vlakom, 
nato pa z avtobusi mestnega potniške
ga prometa. Na razpolago so kar tri 
roge, in sicer številke 11, 10 in 12. 
e se boste peljali s številko 11 boste 

morali izstopiti v Polju, nato pa je še 
slabih 10 minut do prireditvenega 
prostora. „Desetka“ in „dvanajstica“ 
ustavljata v neposredni bližini prire
ditvenega prostora.

Morda nekaj nasvetov za tiste, ki 
boste v Zajčjo dobravo potovali z 
osebnim avtomobilom ali avtobusom:

Iskraši z Gorenjske imajo za pot do 
Zajčje dobrave dve možnosti, prva je 
ta, da se izognejo v Ljubljani po cesti 
čez Brnik in Domžale ter nato narav
nost v Zajčjo dobravo ali pa v Šentvi
du po Nemški cesti in nato čez črnuš
ki most in naprej proti cilju.

Seveda so tudi možnosti skozi 
Ljubljano preko Most in mimo Fužin 
do Polja in nato levo proti Zajčji 
dobravi.

Iskraši z Dolenjske bodo proti 
Zajčji dobravi zavili že pri Karlovškem 
mostu, nato pa pod Golovcem mimo 
Štepanjskega naselja na glavno cesto 
skozi Fužine proti Polju.

Enostavno bodo našli pot v Zajčjo 
dobravo tudi Primorci in Štajerci. Prvi 
bodo morali prečkati Ljubljano in 
nato po Zaloški cesti naprej do Polja 
in prireditvenega prostora, medtem ko 
Štajercem svetujemo, da že v.Domža
lah zavijejo levo in nato po cesti čez 
Šentjakobski most do Zadobrove.

Kaj naj vam še svetujemo? Verjet
no nič, saj je skica dovolj pregledna, 
konec koncev pa — „Vse ceste vodijo 
v Zajčjo dobravo11. ££)

^ 0 nekaj urah hoda, so prispeli d 
vasice Lazn3- Z. a trenutek s 

jt tali pri spomeniku, poklonili so e 
padlim in nadaljevali pot d

^mestih so se v prijetnem hotel 
L., novec, kjer so se po krajšei 
»a tltku Pomerili v kviz tekmovanj 
L emo o partizanskih delavnicah. P 
žm netljivo dobrih odgovorih s 
ža ^ gostje — Ljubljančani, ki so 1 
Nov točL prehiteli gostitelje 
bjogoričane. A to sploh ni pomen 
Van'’ P0membneje je dobro po zn 
twe bogate zgodovine iz naše narot 
^vobodilne borbe.

L “veda mladostna razigranost r 
j,jV.e brez družabnega večera, ki j 

tokrat v zadovoljstvo vseh lep 
P«. Namenjen je bil sprostitvi

5°rni hojim medseb^nemu spe 
lili U’ ^ j® tu(Ii eden izmed osne 

oamenov pohodov.
;L 31 prehitro je prišel drugi, zadi 
Pom P^boda. Pred udeleženci 
Se , ®mbne manifestacije je bilo še
ProtixJnetrov’ SS jih je pot vod 
jeno . ovi Gorici cilju naproti. Uti 
than T,.™50 poznali in že so bili v p; 

Kem i Vasici Trnovo, kjer so v h 
j in „ ®tu odkrili veličasten spomen

r^iditpadlih borcev-Tu 80Pasov aye> v spomm na premini 
^ spomeniku položili venec.

Nov^ I^vnice so se nato vrnili 
ne»a° l0rico, kjer je bil cilj dvodni 
Poti o^boda in „analiza“ preboje 
aeknn uPno 50 ugotovili, daje kij

Host- . iaaovala ooora volja, utr 
skorajda ni bilo čutiti in d: 

kelinj celoti uspel. Razšli so s 
kaki’ 86 bodo kmalu spet videli 
ltta.nem drugem pohodu, v drug 
je V .naše lep2 domovine. Iz vseh 
kam6* Ponos> da so vzidali še 
(w tnček v mozaik naše narod 

Sv°bodilne borbe.
Marko Rakuš

IsKRa

r
Likovniki Iskre!

'V

Vabimo vas, da se udeležite Ex tempora-delovnega srečanja likovnikov 
Iskre ob dnevu Iskre, 30. 6. 1984 v Zajčji dobravi pri Ljubljani.

Med 8. in 10. boste pri vhodu v gostišče Zajčja Dobrava lahko prevzeli sli
karski pribor (papir, tempera ali svinčnik barvice). Tu se bodo tudi žigosala 
platna. Motivika ni posebej določena, prav tako tudi ne uporaba določene 
slikarske tehnike.

Med 13. in 15, bo prevzem del, ki bodo do 15. tudi priložnostno razstav
ljena. Po eno delo vsakega avtorja pa bo od 2.7. dalje tudi razstavljeno v 1 jub- 
Ijapski stolpnici Iskre, v okviru tradicionalne razstave Društva likovnikov 
Iskre.

Komisija za program proslave dneva IskreV_______ •_______________ _____
Z Iskraši — pesniki

Predstavljamo vam izbor pesmi naših sodelavcev — pesnikov, ki bodo tudi 
sami prebrali svoje pesmi na naši prireditvi ob dnevu Iskre in borca, r

MAVER JANEZ

Horoskop
S stojnice,
kamor sem na prodaj prinesel 
strto leetovo srce, 
so odšla vsa sonca 
in zrcalca nimajo več kaj početi, 
počasi pospravljam navklako spomi
nov.
Kar umre,
pri meni počasi umira.

Kako sva se ljubila 
in sejmarju izmaknila 
konjiča belega.
Poletela sva čez trate 
v dežele zlate.

Zdaj nad kljusetom 
pokam z bičem, 
za vino služim, 
luno vidim le še v luži.

Obračam horoskop, 
sluzasti ribi buljita vame: 
dno je dno,
četudi je obrnjeno navzgor!

MARUAN ŠTANCAR-MONOS

V tebi sem jaz
Na zemlji — iščem,
pod soncem — svoj prostor,
ker imam, med svetlobo in senco

obraz.

Za besedo, za vsak glas 
tipam — skozi samoto 
v misel, v čas 
in vem— 
skozi veter klas 
se upogiba — skozi lepoto 
temnih usod zlati okras.

Posebej hodim, sam — grem

med bliskom in strelo, 
da vstanem v grom, ki razjasni nebo, 
skozi zmage poraz — zemlji vpoklonin 
res
v večne luči enkratni poton
in te — deklica, sprejmem — toplota,
vrelo,

ker je v tebi moj prostor!

Iz tujega strokovnega tiska
Drevesa in gobe

Medtem, ko se mnoge družbene in ekološke organteacije ukvarjajo z 
najrazličnejšimi predlogi, kako bi odpravili posledice kislega dežja, so 
ugotovili holandski znanstveniki pod vodstvom dr. Willyja Smitsa, da je 
najhujša posledica v gozdovih ta, da se nahajajo med zdravimi drevesi tudi 
umirajoča ali pa že docela propadla drevesa.

Znanstveni tim te agronomske univerze je ugotovil tudi presenetljivo 
preprosto dejstvo, da nekatere vrste gob ščitijo drevesa pred propadom 
zaradi kislega dežja. Gobe omogočajo drevesnim koreninam več vode, 
hormonov in hranljivih snovi, v zameno pa dobijo s tal sladkor. Seveda s 
tem ni moč rešiti evropskih gozdov pred masovnim izumrtjem, vendar je 
odkritje važno pri pogozdovanju na novo. The Economist, London.

Avtotelefon
Prenosni telefon in s tem tudi avtomobilski telefon bo kmalu dostopen 

slehernemu avtomobilu. Dosedanja zavora za množični razmah tega ko
munikacijskega sredstva so bile skromne frekvenčne zmogljivosti pošte, 
visoke poštne pristojbine in draga aparatura s priključkom v avtomobilu.
V Zahodni Nemčiji stane že sedaj avtomobilski priključek 15 tisoč DM, 
zato je sedaj v prometu le 70 tisoč avtomobilskih telefonov, ki veljajo za 
nekak statusni simbol.

To se bo kmalu spremenilo, je povedal dr. Roland Mecklinger, pred
stojnik firme Standard Elektrik Lorenz v Stuttgartu, kajti ta firma sodelu
je skupaj z AEG Telefunken in franebsko Societe-Anonyme de Tele- 
communication (SAT), ki sestavljeno konzorcij za razvoj in prodajo nove
ga, povsem digitalnega sistema „za vsakogar". Naprava naj bi veljala po 
novem le 1.500 do 2.000 DM.

Razvojna dejavnost v Berlinu
Mesto Berlin ima vse možnosti, da postane evropski,,Silicon Valley‘‘ 

— silicijeva dolina. To že nekaj časa ugotavljajo zbrani strokovnjaki na 
hannovrskem velesejmu. Berlin ima več kot 180 znanstvenih inštitutov, 
tod je tudi veliko osrednjih razvojnih znanstvenih inštitutov svetovnih 
firm, med njimi tudi stuttgartskega SEL. Mimo tega vsi inštituti uspešno 
'sodelujejo z univerzami. Tako je največ strokovnjakov v tem sorazmerno 
majhnem evropskem prostoru, ki si ga delita dve državi. Berlin j e tudi še 
vedno največje zahonodnemško industrijsko mesto.

Plazma reže pod vodo
Rezanje reaktorskih delov za odpad ali pa ponovno predelavo je mož

no samo v 5-metrski vodni globini, kajti le tako so delavci zaščiteni pred 
radioaktivnim sevanjem. Prikaz je ponudila neka tovarna na zunanjem 
prostoru hannovrskega velesejma. Kose, sicer neradioaktivne, iz zlitin in 
čistih jekel je rezala s pomočjo plazme v vodni globini 70 cm. S plazmo 
so že razrezali prvo nemško atomsko ladjo Otto Hahn, sedaj pa pripravlja 
specialist za tovrstno rezanje Gg. Noell GmbH totalni razrez jerdrske 
elektrarne Niyderraichbach na-Bavarskem. Z rezanjem s plazmo odpadejo 
vsi škodljivi plini, dušikovi oksidi, aerosol in prah, mimo tega pa postopek 
ne povzroča hrupa. S tem načinom je možno rezanje pločevine iz krom- 
nikljevega jekla in gradbenega jekla debeline od 2 mm do 40 mm, pri 
čemer je tudi hitrost velika, npr. 4.000 mm na minuto pri5-milimetrski 
debelini gradbenega jekla.

Nov hitrostni rekord
Že pol leta je Anglež Richard Noble postavil nov hitrostni rekord 

1.019,4 km na uro v puščavi Black Rock v zvezni državi Nevada. Tako je 
presegel 13 let star svetovni rekord Američana G. J. Gabelicha. Za .glas
bo" v vozilu Thrust 2 je skrbel reaktivni motor RollsRoyce Avon 302 z 
močjo 34.000 konjskih sil, oz. približno 25 tisoč kilovatov (če sem prav 
izračunal). Zanimivost pri vsem tem ni nova hitrost, marveč, da so kolesa 
vsebovala 16 stožčastih krogličnih ležajev iz serijske proizvodnje.

Pri British Timken s ponosom poudarjajo, daje bilo vzmetenje za nov 
svetovni rekord prilagojeno do poslednjih konstrukcijskih podrobnosti 

■vsem ležajem. Te ležaje uporabljajo tudi pri vseh novejših osebnih in 
tovornih vozilih.

Golobi ne znajo šteti
Če znajo živali šteti, je vprašanje, ki zaposluje nekatere nemške znan

stvenike iz Max Planckovega inštituta. Na temelju številnih poskusov, pri 
čemer so uporabili golobe, so ugotovili, da imajo živali sposobnost abs
traktnega ocenjevanja števil, čeprav ne znajo šteti niti do tri. Živali ocen
jujejo količine s primerjavami, vendar je rezultat uspešen le do sedem, 
osem elementov, zrn itd., podobno, kot tudi ljudje razlikujejo količine le 
do tega največjega števila.

Znanstveniki so tudi ugotovili, da golobi razlikujejo trikotnik, kvadrat, 
peterokotnik, čeprav ne štejejo kotov, kot jih tudi ljudje ne. Tudi glede 
glasov so podobno uspešni kot ljudje. Ne štejejo posameznih tonov, mar
več si zapomnijo le ..melodijo".

Sončne centrale so v senci
Po letu 1965, ko je prof. Giovanni Francia iz Genove odkril sončno 

stolpno centralo, je veljala gradnja takšnih central za posebnost. Šele 
naftni šok je spremenil mnenje o edino zveličavni naftni energiji. Sončne 
centrale so še vedno prava redkost, le v ZDA jim imajo nekaj s skupno 
močjo 10 M V. Povečini pa so se države zadovoljile z eno samo in še to 
poskusno.

Pri stolpni izvedbi pravzaprav ni poglavitnih novosti, če vzamemo tem
perature nad 800 stopinj C, kjer so kovinske dele nadomestili s keramič
nimi.

Glavni zadržek so še vedno previsoki stroški na pridobljeno enoto 
električne energije. Z rastjo cene energij pridobivajo na pomenu sončne 
centrale tako, da bo leta 2.000 zavzemala sončna energija že 5 %-ni delež, 
oz. letno postavitev 150 sončnih stolpov z močjo po 20 MV, s tem pa se 
bodo sanje prof. Francia naposled le uresničile.

Zbral, prevedel in priredil Matjan Kralj

rObvestilo
BRIGADIRJEM 
— VETERANOM MDB 

3. srečanje brigadirjev — vete
ranov mladinskih delovnih bri
gad iz prvih povojnih let (od leta 
1945 do leta 1965) bo v soboto, 
16. junija 1984 ob 9. uri v Re
kreacijskem centru—Ježica v 
Ljubijjani. Titova 260 (bivši 
Štern). Vabljeni so vsi, ne glede 

^na to, kje so delali! J

DOPISUJTE 
V NAŠE. 

GLASILO
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Kdaj na dopust?
Ste se že odločili kam, kdaj in kako na letni oddih? Ob teh cenah turističnih storitev 

pa tudi prevoza, odločitev, vsaj za večino od nas, gotovo ni lahka. Žal pa se medtem 
dogaja ponekod celo tudi to, da predpostavljeni obetajo delavcem, da jim bodo z odlo
kom ukazali, kdaj morajo na letni oddih. Zato smo za pravni nasvet zaprosili izvedenca 
iz Sežane Lojzeta Cafuto, ki je za naše glasilo napisal že več tehtnih pravnih nasvetov.

ODGOVOR:
O dopustih je bilo zlasti v prejšnjih 

letih mnogo seminarjev, ki so se jih 
udeleževali tudi delavci v personalnih 
službah. Ker se pa ti menjavajo, zlasti 
ob reorganizacijah, je prav, če si ogle
damo način določanja, kdaj naj gre kdo 
na letni dopust.

Dopust je ali kolektivni ali indivi
dualni. Če gre za kolektivni dopust v 
proizvodnih organizacijah, pač odidejo 
tedaj vsi delavci, razen tistih, ki jim je 
posebej določeno, da v času tega dopu
sta opravljajo dela, ki so ali nujna ali jih 
izven dopusta ni mogoče opraviti.

Pri trgovinskih organizacijah kolek
tiven dopust ni mogoč, ker morajo vse 
službe nepretrgano delati. Tudi tiste 
službe, ki niso nujno vezane na razne 
poslovne obiske, ne morejo na kolek
tivni dopust.

Torej, kako je s temi dopusti?
Predvsem je treba vnaprej pripraviti 

plan dopustov, tudi za te službe. Kdaj 
naj personalna služba komu planira 
dopust, je odvisno precej od želja in 
možnosti vsakega delavca posebej. 
Eden ima šolske otroke, drugi ima re
zerviran prostor nekje na morju izven 
šolskih počitnic, tretji gradi hišo in pri
čakuje delavce. Objektivnih razlogov 
je mnogo in jih ni mogoče vseh našteti.

Če opravljata dva ali več delavcev 
enako delo in se dopolnjujejo, se mo
rajo sporazumeti, kdaj bo kateri na do
pustu. Če do sporazuma med njimi ne 
pride, lahko (in le v takem primeru) 
predpostavljeni odloči, kdaj bo šel kdo 
na dopust. Toda tudi v tem primeru je 
treba vestno lipoštevati razloge, ki jih 
prizadeti delavci navajajo in ne ovreči 
njihovih opravičenih želja in razlogov. 
Seveda v takem »arbitražnem« odloča
nju ,o času dopusta ne pridejo vsi na 
svoj račun. Če gre le za enega delavca,

Lado Drobež

ker določeno delo opravlja sam, ne 
more nihče kar tjavendan odločati, 
kdaj bo le-ta na dopustu.

Delavec sklene delovno razmerje z 
delavci v združenem delu in zaradi tega 
morajo ti združeni delavci v samou
pravnem splošnem aktu (običajno je to 
pravilnik o medsebojnih razmerjih) 
določiti kriterije, ne le za dolžino dopu
sta, temveč tudi, kdo in v kakem pri
meru določa posameznemu delavcu čas 
dopusta. Če takega določila v SaS ni, 
potem ni nihče pristojen, ne poklican, 
da mu odreja, morda celo z odločbo, da 
mora nastopiti dopust na določeni čas. 
Tak poskus bi lahko pomenil zlorabo 
položaja, kar v samoupravni družbi ni 
dovoljeno.

Če gre za delavca v delovni skupno
sti, upošteva delovna skupnost kon
kretne okolnosti ne le za dolžino, tem
več tudi za čas, kdaj naj nastopi posa
mezni njen delavec svoj letni dopust.

Tu moram opozoriti na Priporočilo, 
ki ga je sprejela tudi naša država, štev. 
98 o plačanem letnem dopustu (Uradni 
list SFRJ, priloga k štev. 44 z dne 22. 8. 
1956, Mednarodna organizacija dela je 
pa sprejela navedeno Priporočilo leta 
1954), ki poudarja, da se je treba »po
svetovati z delavci«, glede časa, v kate
rem bodo izrabili letni dopust. Pri upoš
tevanju tega časa je treba, upoštevati, 
kolikor je mogoče, želje delavca«.

Kakor v drugih določbah, smo torej 
tudi glede tega vezani na mednarodne 
konvencije in priporočila Mednarodne 
organizacije dela in ne moremo ravnati 
po svoji volji, če ta ni usklajena s temi 
konvencijami in priporočili.

Upam, da sem za sporne primere 
podal zadostno pojasnilo in želim vsem 
Iskrašem prijeten dopust v letošnjem 
letu!

Cafi

Majhen planinski jubilej
Planinska sekcija delovnih 

oiganizacn Idcre iz Kranja je to 
pomlad dopolnila deseto leto 
obstoja. Že na občnem zboru, 
ki je bil v začetku leta, smo dali

ieprav je___________
deset let, moramo z zadovolj
stvom ugotoviti, da smo tudi 
začetniške težave odlično pre
magovali. To smo dosegali zgolj 
z odpovedovanji in z nesebič
nim delom. Mnogo izkušenj 
smo si v tem času pridobili in 
upamo, da nam bo drugo deset
letje vsaj s te strani lažje, seve
da, če ne bo prišlo vmes kaj 
nepredvidenega.

V aprilu smo imeli krajšo sveča
nost, na katero smo povabili vodstva 
sindikalnih organizacij DO Iskre iz 
Kranja. Poleg tega so se proslave ude
ležili tudi funkcionarji matičnega pla
ninskega društva Kranj in predstavniki 
nekaterih sekcij. Po uradnem delu 
smo prikazovab filme in diapozitive iz 
obdobja obstoja sekcije. Sredi maja pa 
je izšel bilten ob deseti obletnici sekci
je. V njem smo v kratkem povedali in 
pokazali delovanje v desetih letih. 
Poudarek delovanja je na masovnosti. 
Tudi za realizacijo izdaje biltena je 
bilo vloženega precej truda in časa.

Zadnje dejanje v okviru praznovanj 
je bil pohod na Kališče. Do Preddvora 
so vozili avtobusi že od šeste ure dalje. 
Od tu naprej pa si je vsak po svojih

močeh nareguliral hitrost, ki ga je pri
vlekla do Kokrškega odreda. V kočije 
vsak dobil spominsko nalepko — znak 
planinske sekcije DO Iskre Kranj pri

Končni cilj ni bila koča, temveč 
vzpon na Storžič ali Bašeljski vrh. Bolj 
pripravljeni so se povzpeli na prvega, 
ostali pa na manj zahtevnega. Za var
nost na poti proti Storžiču so skrbeli 
vodniki sekcije. Vreme nam je priza
neslo - prav zares, saj smo se na vrhu 
Storžiča lahko smejali celo soncu.

Vsak, ki je prišel na enega od ome
njenih vrhov, je dobil jubilejno znač
ko sekcije za spomin. Na Storžič se jih 
je podalo nad devetdeset planincev, 
medtem ko jih je bilo na Bašeljskem 
vrhu nad sto. Koča n a Kaliču pa je 
bila ta dan žarišče Iskrinih planincev. 
Bilo je vse tako planinsko, prijateljsko 
— skratka — enkratno.

Ob koncu skromnega jubileja se v 
sekciji dobro zavedamo, da nas vstop 
v drugo desetletje obvezuje za še težje 
naloge. Glede nato, daje številčnost 
na turah porasla, bo skrb odbora v 
povečanju vodniškega kadra. Treba bo 
tudi planince primerno vzgajati v obli
ki predavanj in tečajev. Prepričani 
smo, da je le pravočasna vzgoja in 
poučenost garant za dobro in varno 
hojo v gore. Takšno miselnost namera
vamo še razširjati in utrjevati, sicer so 
to smernice in načela, ki nam jih dolo
ča Planinska zveza Slovenije.

Edvard Erzetič

Izlet v Prokletije
Kot vsako leto zadnjih nekaj let se bomo tudi letos planinci Iskre odpravili v 

pogorja naših južnih republik.
Program izleta:

Sobota, 23. 6.: odhod z avtobusom ob 4. uri iz Ljubljane skozi Beograd in Čačak 
na Kopaonik
Nedelja, 24. 6.: Kopaonik - Peč -.Dečani 
ponedeljek, 25. 6.: Dečani — Pločiča — Džerovica 
torek, 26. 6.: Pločiča - Ridsko jezero — Plav 
sreda, 27. 6.: Plav-Grbanja - (alipašini izvori v Volušnici) 
četrtek, 28.6.: Karanfili
petek, 29. 6.: Gr banj a - Gusinje - Trešnjevik (Kom Vasojevički)
sobota, 30. 6.: Veruša Jezera — Trešnjevik - Titograd - Nikšič — Trebinje — Slano
nedelja, 1. 7. Slano - Split — Zadar - Rij ek a - Ljubljana

Prijave sprejema Breda Jančar, 572-331/614. Informativni sestanek udeležencev 
bo v ponedeljek, 18. tun. ob 17. v PPG - Trg revolucije 3, kjer bomo sprejemali 
vplačila (4500 din).

Saleck (3085 m)
— pot 
prijateljstva

Planinsko društvo Iskra bo orga
niziralo 7. in 8. julija 1984 vzpon na 
3085 m visok Saleck. Zbrali se 
bomo v soboto, 7. julija ob 6. zju

traj na Trgu osvoboditve in se odpe
ljali s posebnim avtobusom. V sobo
to bomo hodili do planinske koče 4 
ure, Iger bomo prespali (2200 m). V 
nedeljo se bomo povzpeli na vrh, 
dostop od koče še 4 ure in sestopili 
v dolino.

Cena izleta je 2.000 din. Prijavite 
se pri Bredi Jančar, 572-331, int.: 
64 do zasedbe avtobusa.

Planinski izlet na 
Menino planino

Planinsko društvo Iskra prireja 
16. junija 1984 izlet na Menino 
planino. Dobili se bomo v soboto, 
16. junija ob 6.20 pod uro na ljub
ljanski železniški postaji. Odpeljali 
se bomo z rednim avtobusom preko 
Kamnika do Češnjic. Od tu imamo 
35 ure hoje do vrha Menine plani

ne. Sestopili bomo v Gornji grad 
(2,5 h) in se ob 18. z rednim avto
busom odpeljali v Ljubljano.

Izlet bo vodila Sonja Vilfan 
311-455, int.: 208, kjer se tudi pri
javite.

Tekmovanje 
v kegljanju

Osnovna organizacija MKD je v torek, 
29. maja organizirala tekmovanje v keglja
nju. Tekmovanje je potekalo v gostilni 
Benedik in se gaje udeležilo 18 mladincev 
iz tozda MKD. Vsak tekmovalec je imel na 
voljo 50 lučajev: 25 v polno in 25 na čiš
čenje.

Vrstni red prvih petih tekmovalcevje bil 
naslednji:
1. Vojko Renko 196 podrtih kegljev
2. Štefan Poredoš 176 podrtih kegljev
3. Darjan Grilanc 164 podrtih kegljev
4. Radoje Šljukič 159 podrtih kegljev
5. Zmago Čemažar 154 podrtih kegljev 

Prvi štirje tekmovalci so za dosežene
uspehe dobili diplome, diplomo za „fair- 
-play“ pa je dobil Peter Kuhar.

Stojan Drobnič

Leon Mazi najboljši
Sindikalna konferenca Tovarne polpre

vodnikov Trbovlje in Šahovsko društvo 
Iskra sta v Trbovljah organizirala XXXVI. 
- hitropotezno prvenstvo Iskre. Ponovno j e 
premočno zmagal Leon Mazi.

Končni vrstni red je bil naslednji:
Šahovsko društvo Iskra 11. Alojz Gorjup 
61000 Ljubljana 12. Bogdan Brezigar
Cankarjeva 1 13. Iztok Globevnik
1. Leon Mazi 14. Peter Kapi
2. Anton Jerina 15. Pavel Jereb
3. -4. Bojan Kuzmič 16. JožeŽupič
Brane Deželak 17. Borut Velkavrh
5. Marjan Butala 18. Peter Jerman
6. Andrej Erman -
7. -8. Janez Krek 19. Junj Gerbec
Dušan Čebular 20. Bernard Hribšek
9.-10. Jože Špende 21. Zvone Izgoršek
Dane Černe 22. Srečko Kačič.

Leon Mazi je osvojil še pokal Zmagova
lcev za tri zmage. Za pokal 100 točk je 
trenutni vrstni redr 1. Mazi 74,5, 2. Jerina
41.5, 3. Butala 40, 4. Černe 37, 5. Kumše
36.5, 6. Srebrnič 36, 7. Krek 33,5, 8. Kerec 
31,5 itd.

Med ostalimi člani društva in gosti pa je 
bil vrstni red naslednji: 1. Uroš Zalokar, 2. 
Vlado Markič, 3. Jože Kovač, 4. Jože 
Miklavec, 5. Miran Skobe in 6. Hinko 
Jazbec.

Naslednji trimesečni hitropotezni turnir 
bo v septembru v Sežani. Bogdan Brezigar

Še je čas za 
dopust v Poreču

Počitniška skupnost Suha 
krajina, Žužemberk vam nudi 
še nekaj prostih zmogljivosti v 
triposteljnih, štiriposteljnih in 
petposteljnih sobah v svojem 
domu v Poreču. Dom je na 
Ljubljanski cesti, v centru 
Poreča in blizu kopališča.

V domu imate možnost 
kuhanja, prostor pa je* še v 
naslednjih terminih:
29. junij — 5. julij 

6. julij - 12. julij 
13. julij — 19. julij 
27. julij — 2. avgust 

3. avgust — 9. avgust 
10. avgust — 16. avgust 
17. avgust — 23. avgust 
24. avgust — 30. avgust

Prijave lahko pošljete na 
naslov: Jože Kocmur, Iskra 
Žužemberk, ali po tel.: 
068/84-115, interna 30.

ISKRA — glasilo delovnega ko
lektiva SOZD Iskra — Industrija za 
elektroniko, telekomunikacije, elek- 
tromehaniko, avtomatiko in ele
mente — Ljubljana

— Glavni urednik: Pavle Gantar, 
pomočnik glavnega urednika: Miloš 
Pavlica, odgovorni urednik: Dušan 
Željeznov, tehnični urednik: Janko 
Čolnar, novinar: Mara Ovsenik.

— Ureja uredniški odbor: Alojz 
Boc (Kibernetika), Špela Dittrich 
(Avtomatika), Lado Drobpž (Iskra 
Commerce), Stane Fleischman (Ši
roka potrošnje), Milan Krapež 
(IEZE), Kazimir Mohar (Telamati- 
ka), Marko Rakušček (Avtoeloktri- 
ka) — Izhaja tedensko — Rokopisov 
ne vračamo.

— Naslov: Ljubljana Trg revolu
cije 3, tel.: 213-213, int.: 34-95 do 
34-98 — Tisk: Časopisno-tiskarsko 
podjetje PRAVICA-DNEVNIK, 
Ljubljana.

Po mnenju sekretariata za infor
macije IS SRS je glasilo oproščeno 
plačila temeljnega davka od pro
meta proizvodov.

Časopisne novice
Industrija elementov za elektroniko Iskra, TOZD Keramika v Vižmat' 

jih začenja z izdelavo postopnega temperaturnega tipala za železarn®- 
Doslej so jugoslovanski železarji morali sonde, s katerimi lahko hitro in 
natančno merijo temperaturo litine, uvažati. Kljub temu, da so sonde 
uvažali iz Italije, kjer so bile naj cenejše, je ta uvoz stal letno okrog p°i 
milijona dolarjev. Izdelava sond je tehnično zelo zahtevno delo, kar j® 
spoznalo doslej že deset domačih tovarn, ki so vse po vrsti morale opusti
ti podoben načrt.

V tovarni tehnične keramike predvidevajo, da bodo investicijo, vredno 
400 milijonov dinarjev, končali naslednje leto, ko bodo lahko izdelali 
letno okrog dva milijona sond. Zanimanje je veliko, saj bodo sonde vsaj za 
tretjino cenejše od uvoženih. Zagotovljene so tudi možnosti za izvoz v 
sosedno Avstrijo in na klirinško tržišče.

Pri razvojnem programu postopnih temperaturnih tipal sta sodelovala 
tudi železarna Jesenice in Kartonažna tovarna v Ljubljani. Delo, Ljublja
na.

Že teden dni teče v novem obratu idrijske Iskre v Postojni proizvodnja 
lužnih črpalk za pomivalne in pralne stroje. Trenutno dela v njem 42 
zaposlenih, med katerimi je največ žensk, že v prihodnjih dneh pa bo za 
stroje sedlo še 12 delavk več. Do konca leta naj bi tako v dveh izmenah 
delalo 100 delavk, dokončno bodo obrat tudi opremili in začeli uresniče
vati zastavljene načrte — izdelati milijon lužnih črpalk*na leto.

Novi obrat je pomemben predvsem zaradi svoje izvozne usmeritve in 
pa zato, ker zaposluje žensko delovno silo, ki v Postojni najtežje najde 
delo. Primorske novice.

V Kranju so v petek zaprli 12. sejem opreme in sredstev civilne zaščite. 
Nad 120 domačih razstavljacev in štirje udeleženci iz tujine so na 20 tisoč 
kv. m razstavnih površin predstavili več kot 20 tisoč svojih izdelkov. 
Posebnost te edinstvene jugoslovanske prireditve, pri kateri sodeluje stalno

tudi Iskra, je bila tokrat težnja po mednarodni uveljavitvi. To je naglasil 
ob odprtju sejma tudi predsednik kranjske občinske skupščine Ivan Cvar. 
Med uglednimi gosti, ki so si že prvi dan ogledali razstavljene izdelke, j® 
bila tudi skupina vojaških — diplomatskih predstavnikov tujih držav, akre
ditiranih v naši domovini. Glas, Kranj.

Iskra-Telematika iz Kranja se je znašla v hudi finančni stiski, zato ji j® 
izvršni odbor Temeljne banke Gorenjske prek Iskrine interne banke odo
bril 500 milijonov dinarjev posojila za nakup materiala za proizvodnjo, ki 
je namenjena za izvoz. Telematiki namreč že dlje primanjkujeta približno 
2 milijardi dinaijev trajnih obratnih sredstev, letospaima v zalogah materi
alov in nedokončani proizvodnji vezanega še približne) _prav toliko denar
ja. Zato ne more več kupovati surovin in materialov, ki jih nujno potrebu
je za dokončanje izvozne proizvodnje in ne more več plačevati računov.

Posledica takšnih razmer so tudi slabi poslovni dosežki v prvem trime
sečju.Proizvodnja je bila za 5 % manjša od lanske v enakem obdobju. Tudi 
izvozni načrti niso biti docela uresničeni. V Telematiki pričakujejo, da 
bodo poslovne rezultate že do polletja izboljšali, saj pripravljajo večji 
izvoz v Sovjetsko zvezo in Turčijo.

S kreditom, ki jim je sedaj odobren, bo delovna organizacija kupil3 
material za izvozno proizvodnjo. Le z izvozom si bo namreč lahko izbolj
šala likvidnostni položaj, saj od domačih kupcev dobiva plačila le v meni
cah.

Nedavni koncert mešanega pevskega zbora Iskra iz Kranja je nov dokaz 
pravilne usmeritve tega pevScega kolektiva. Zbor, ki v moški zasedbi nika
kor ni - našel prave odzivnosti, je tokrat presenetil. Zbor je vodil Marko 
Studen.

Zbral in uredil Marjan Kralj
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Križanka za 
razvedrilo

jene izmenoma ugodnim in neugod' )jv. 
nim podnebnim razmeram, 2. amen5' ^ 
ka filmska igralka avstrijskega por®1®1

VODORAVNO: 1. pravokotna
projekcija predmeta na vodoravno rav
nino, 7. dolgočasen človek, 13. vojaš
ko poročilo, 14. obdobje stare grške 
in rimske kulture, 15. priprava za 
pometanje, 16. večje naselje ob cesti 
Solkan — Čepovan, 17. zagrebški gle
dališki režiser, ki dela tudi v Ljubljani 
(Georgjj), 18. bolgarski politik (Dimi- 
tar 1898—1964), 19. kemijski znak za 
germanij, 20. Talisova oranžada, 21. 
Slovenska partizanka, narodni heroj 
(Milka-Nataša, 1922-1943), 22.
manjši sesalec s črnim kožuhom in 
lopatasto razširjfenima prednjima 
nogama, ki živi pod zemljo, 23. kemi
jski znak za francij, 24. športna igra z 
majno žogo in loparjem na posebnem 
igrišču z mrežo na sredini, 25. zrnat, 
zmrzel sneg, 26. že umrli slovenski 
kartograf (Ivan), 27. arheološko naj
dišče v Makedoniji ob izlivu Cme reke 
v Vardar, 28. izdelovalec torb, 30. 
strmi del poti, ceste, 31. knjižica viso- 
košolcev, v kateri se potrjuje vpis, 
obisk predavanj, 32. južni sadež.

NAVPIČNO: 1. rastline, prilago-

(Hedy), 3. večje odrsko glasbeno del 
s petim besedilom in instrumenta«! j 
spremljavo, 4. navoj niča iz valovi _opitzuLijav v, i. nav vjmua w— i
pločevine za izložbe, 5. kratica M® ' g. 
narodnega begunske organizacij®. ’ 
avtomobilska oznaka Splita, 7. g°r° • 
je v srednji Grčiji (2459 m), 8. hrva5 
dirigent in skladatelj (Makso), 9. stjO ’ 
lega, položaj, 10. vozna pot žel® 
niških vozil, 11. švedski skladat®! 
(Fritz Gunnar), 12. rod vrtnih 1®P° 
tnih enoletnih rastlin iz družine k05 ^ 
ric, 16. že umrli francoski fimski ig/3' 
lec (Jean), 18. kraj v Furlaniji, v _ 
žini katerega j e bilo med drugo svetov
no vojno veliko fašistično koncentra
cijsko taborišče, 19. rdeč nazobča« 
kožni izrastek na vrhu petelinov 
glave, 21. smola karibskih dreves, z 
pripravo lakov, fimeža, kita, 22. d®' 
nama enota nekaterih držav, 24. ^ 
dveh mest v starem veku, v Grčiji m ^ 
Egiptu, 25. družbena skupina, kat®1® L 
pripadnike opredeljuje podobno po^' l 
klo, posest, poklic, izobrazba ali P0"'

at
hlo
m0

tične zasluge, 26. huda jeza, 27. pož®' jja.
lenje, 29. osebni zaimek, 30. krati®3 
za Kreditno banko.
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